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Slovo starosty
Vážení občané a přátelé,
duben bude v našem městě přímo nabitý událostmi a skvě-
lými kulturními akcemi, které pro vás intenzivně připravuje 
město, zámek, škola a jednotlivá mníšecká sdružení. Doufám, 
že Velikonoční prohlídky na zámku, trhy Najíme se, Velikonoční 
jarmark před školou a Čarodějnice na hřišti vás naladí do jarní 
radosti, klidu a pohody. Čarodějnice proběhnou ve středu 30. 
dubna na fotbalovém hřišti stejně jako v minulých letech. Chci 
poprosit o trochu trpělivosti ty z vás, kteří budete chtít v okolí 
zaparkovat. Využijte prostor mníšeckého trojúhelníku a Lhotec-
ké směrem k dálnici a kousek popojděte pěšky. Lhotecká se od 
Esmarinu až ke Skalecké bude opravovat a provoz po ní bude omezen. 
Celkově bude v  dubnu na Mníšku dopravních omezení víc a  podrobnosti o  nich se dozvíte 
v tomto čísle Zpravodaje. Omezení provozu čekejte na Dobříšské a Kytínské z důvodů výměny 
vodovodu, který před rekonstrukcí povrchu silnice provede město. Dále se omezí nájezd na dál-
nici ve směru na Prahu z důvodů stavby vodovodu pro Lidl a proběhnou opravy mostu u sjezdu 
na Kytín a od května opravy krajské silnice přes Rymani.
V průběhu měsíce se mi od vás sešly nějaké dotazy, například k zastávkám a ke zdi u kostela. Po-
kud jde o nové zastávky, tak počítáme, že letos doplníme a vyměníme zastávky u Billy a Penny. 
U Penny bude nová, velká, trojdílná zastávka a u Billy půjde o menší přístřešek bez bočních stran, 
neboť větší se tam nevejde. Počítáme i s tím, že pokud nebude zastávka na Starém sídlišti roz-
měrově vyhovovat, přesuneme ji do Stříbrné Lhoty k točně autobusu a na Starák namontujeme 
větší. Plánujeme doplnit některé zastávky novými knihobudkami.
Zeď kostela je v současné době velmi rozpracovaná, a to co vidíte, není finální stav. Je hotova jen 
velmi malá část čelních omítek zdí a pouze v základní vrstvě. Teprve až budou doplněny všechny 
cihlové tašky a opraveny hrubě všechny zdi, stavební firma přikročí k finalizaci omítek a nakonec 
zdi dostanou jednotný, béžovo – bílý nátěr. Stavba bude pokračovat hned, jak to počasí dovolí, 
a předpokládáme, že ji letos dokončíme, pravděpodobně, do konce léta. Na zdi hřbitova kostela 
sv. Václava bude nátěr, který respektuje fakt, že jde o památku. Zeď se barevně sjednotí, ale ne-
půjde o akrylátovou nebo jinou moderní barvu, na kterou jste se mě někteří ptali. Kostelní zeď 
nebude vypadat jako nový rodinný dům. Zůstane historickou zdí, která není dokonalá a není ani 
dokonale čistá. 

Přeji vám přátelské a láskyplné jaro.
S úctou Petr Digrin

Slovo místostarostky
Milí spoluobčané,
jaro je tu, příroda se probouzí, všechno živé raší, pučí a roste a vnímám, že i nám všem se vrací 
radost a elán do života. Kéž by se nám všem letos podařilo uskutečnit naše plány a sny. 
S radostí vám oznamuji, že je v přípravě participativní rozpočet na rok 2026. Tento projekt dává 
občanům jedinečnou příležitost zapojit se do rozhodování o tom, kam by měly směřovat finanční 
prostředky z  městského rozpočtu. Rada města odsouhlasila navýšení částky na 800 000  Kč. 
Moc se těším, jaké návrhy budou letos podány. Více informací o  harmonogramu a  pravidlech 
naleznete uvnitř tohoto vydání Zpravodaje na str. 8.
Rovněž bych vás chtěla informovat, že dne 11. dubna proběhne zápis do prvních tříd na Základní 
škole Komenského 420. Rada města schválila kritéria pro přijetí, ve kterých stanovuje především 
pořadí obcí, ze kterých se budou děti do prvních tříd přijímat. Plné znění kritérií naleznete 
na  webových stránkách školy. Novinkou pro nadcházející školní rok 2025/2026 je schválené 
Metodické doporučení k  posuzování skutečného místa trvalého pobytu žáka v  příslušném 
školském obvodu jako zákonného kritéria ve smyslu ust. § 36 odst. 7 školského zákona. K tomuto 

kroku jsme přikročili na základě zkušeností z předchozích let, kdy 
i přes jasná kritéria, která umožňují dětem z okolních obcí přijetí 
do ZŠ v Mníšku, stále dochází k přehlašování trvalého bydliště dětí 
do Mníšku. Podrobnosti k  tomuto tématu naleznete také uvnitř 
Zpravodaje na str. 10.
Srdečně vás zvu na tradiční trhy Najíme se, které se budou konat 
dne 12. dubna. Přijďte si užít příjemnou atmosféru, ochutnat 
dobré jídlo a strávit pěkný den se svými blízkými. Těším se, že se 
s mnohými z vás po dlouhé době uvidím.

Přeji vám všem příjemné a slunné dny plné pohody a radosti.

Vaše Daniela Páterová
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DOKONČENO:
Tři autobusové zastávky mají nové přístřešky
S  cílem modernizovat městský mobiliář při-
stoupila radnice k  odstranění starých a  již 
nevyhovujících přístřešků a k instalaci nových 
zastřešení na čtyřech autobusových zastáv-
kách ve směru do centra:

•   Stříbrná Lhota
•   Na Kvíkalce
•   Sídliště (na fotografii)

•   Na finální podobě přístřešku na zastávce Nad 
Špejcharem se v tuto dobu ještě pracuje.

Nové přístřešky mají matně šedočernou bar-
vu s  komaxitovým nátěrem. Mají kalené sklo 
a krytou plochu 2,7 m × 1,74 m. Dodala je spo-
lečnost Egoé plus a. s.
Výměna přístřešků na dalších autobusových 
zastávkách bude pokračovat během roku 
2025.

PROBÍHÁ:

V  areálu ZŠ Komenského 420 vzniká šest 
retenčních nádrží na srážkovou vodu
Stavba řeší nakládání s  dešťovými vodami 
v areálu školy, který tvoří několik budov. Deš-
ťová voda, stékající z jejich střech, bude nově 
zachytávána do šesti podzemních nádrží.
Zhotovitelem je společnost Staler spol. s r. o. 
Stavba bude dokončena do 15. června 2025.

BLÍŽÍ SE ZAHÁJENÍ:
Rekonstrukce poslední části Lhotecké ulice
Podrobně o ní píšeme dole na str 3.

Výměna vodovodu v části Kytínské a Dob-
říšské ulice 
Podrobně o ní píšeme na str 5.

Výměna oken v  Domově pro seniory Pod 
Skalkou – 3. etapa
U objektu 1b budou vyměněna a nově osazena 
nová okna a dveře. Výměna výplní (okna, bal-
konové dveře, parapety, okenní mříže v části 
suterénu, žaluzie, sítě proti hmyzu) bude pro-
vedena kompletně v přízemí a u dvorní fasá-
dy v 1. a 2. nadzemním patře.
Zhotovitelem je společnost společností Apida 
s. r. o. za cenu 589 325 Kč bez DPH.
Výměna by měla být dokončena do konce čer-
vence 2025.

O termínech zahájení všech investičních akcí 
včas informujeme prostřednictvím komuni-
kačních kanálů města.

Libor Kálmán 
(text i foto)

D o k o n č e n é  a  p r o b í h a j í c í  i n v e s t i č n í  p r o j e k t y

Začíná tříměsíční rekonstrukce poslední části Lhotecké ulice

Přinášíme přehled investičních projektů, které byly dokončeny v průběhu března nebo v současné 
době probíhají.

Stavba bude zahájena začátkem měsíce 
dubna. Její trvání, vzhledem ke stavbě a  re-
konstrukci nových zastávek, zálivu, navazu-
jících chodníků a  parkovacích míst po obou 
stranách ulice, bude trvat do konce června 
2025, tedy tři měsíce. Zhotovitelem je společ-
nost ZNAKON, a. s. 

Harmonogram prací:

•   V  dubnu zhotovitel provede nejprve bou-
rání stávajícího chodníku a  rozšíření ploch 
pro parkování. 

•   V průběhu května dojde na osazování ob-
rub, dlažeb chodníků, přechodů a  stavbu 
nových parkovacích míst na levé straně uli-
ce ve směru do centra města.

•   Celý červen je vyhrazen pro rekonstrukci 
vozovky.

Omezení provozu:
Po celou dobu stavby bude provoz v  ulici 
Lhotecká od Esmarinu až ke křižovatce ulic 
Lhotecká a Skalecká omezen:

•   V průběhu dubna a května půjde o doprav-
ní omezení, avšak průjezd ulicí, zejména pro 
místní dopravní obsluhu, bude zachován. 

•   V červnu dojde přibližně na dobu tří týd-
nů k úplné uzavírce ulice. V tomto období 
dojde ke generální opravě podkladu silnice 
a pokládce asfaltového krytu. 

Parkování
•   Po celou dobu stavby nebude možné ve 

větší části Lhotecká parkovat a autobuso-
vá doprava zde bude úplně vyloučena.

•   Výjimkou bude pouze prostor kolem Esmari-
nu (určený pouze pro zákazníky Esmarinu), kde 
bude možno parkovat během dubna a května.

•   V červnu nebude možné parkovat už ani ko-
lem Esmarinu.

•   Pro parkování doporučujeme využít proti-
lehlou komunikaci směrem ke Kovohutím. 

Všechny obyvatele Mníšku pod Brdy i  Stříbr-
né Lhoty žádáme, aby pokud možno, v těchto 
měsících omezili průjezdy Lhoteckou a  vyu-
žívali v  maximální možné míře trasu přes 
náměstí F. X. Svobody.

Všechny majitele aut žádáme, aby od 1. dub-
na přeparkovali ze Lhotecké své automobi-
ly a využili k parkování Staré sídliště a komuni-
kaci směrem ke Kovohutím. 

Děkujeme za spolupráci.
Libor Kálmán

↓ Koordinační situační výkres

Z RADNICE
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O Z N Á M E N Í  O   J E D N Á N Í  Z A S T U P I T E L S T VA 
Starosta města Mníšek pod Brdy Petr Digrin zve veřejnost 

ke sledování zasedání Zastupitelstva,  
které se uskuteční v pondělí 28. dubna od 18 hodin ve velkém sálu Pavilonu.

Online ho můžete sledovat na: bit.ly/YoutubeMnisek.

Žádáme majitele automobilů, aby své vozy v  níže uvede-
ných termínech přeparkovali jinam. Obyvatelé jednotli-
vých lokalit budou předem upozorněni rozmístěním značek  
„Zákaz zastavení” s  dodatkovou tabulkou s  uvedeným termínem 
blokového čištění.

HARMONOGRAM ČIŠTĚNÍ ULIC
(lokality s umístěním zákazových značek):

2. dubna

celá ulice 5. května

Rudé armády

Skalecká – od Lhotecké po 9. května

Skalecká – podél bývalých Sběrných surovin (celá)

3. dubna

Ke Škole

Nádražní – od Malého náměstí ke hřbitovu

Náměstí F. X. Svobody – horní asfaltové části až k začátku parkoviště 
před Lesní správou, včetně jednosměrky k MÚ

4. dubna

celá ulice 9. května

Skalecké náměstí

7. dubna

Nová

Jana Šťastného – od Komenského k Nádražní

Vejhrádek

Malé náměstí – od Pražské

Rymaňská – od Komenského k bývalému OD Verva

8. dubna

Čisovická

Švermova – k dálnici

Rymaňská – od Komenského k dálnici

Jana Šťastného – od Komenského k dálnici

9. dubna

Pod Skalkou

Sluneční (včetně zálivů)

K Rybníčku (včetně zálivů)

10. dubna

parkoviště V Edenu (souběžné s ulicí Ke Škole)

11. dubna

komunikace v lokalitě V Edenu

14. dubna

pěší zóna od Velké restaurace k České poště

Během dubna bude blokové čištění (komplexní strojní a  ruční úklid) 
probíhat i v dalších lokalitách města Mníšek pod Brdy, ale bez umís-
tění zákazových značek.

Libor Kálmán (text i foto)

V dubnu se chystá každoroční blokové čištění ulic, 
majitele aut žádáme o přeparkování
V termínu od 2. do 30. dubna 2025 (vždy od 8 do 15 hodin) bude probíhat blokové čištění ulic po zimní 
údržbě, které bude zajišťovat společnost Komwag, a. s.

Čistící vůz projíždí ulicí 5. května
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Rybník byl zbaven sedimentu, který byl rozprostřen na zemědělskou 
půdu, byla upravena zátopa, a to od litorálního pásma od nátoku do 
rybníka až po hráz. Hráz byla nově vysvahována a opevněna kvalitním 
nepropustným materiálem, rovněž byly upraveny oba břehy. Zpevně-
na je také cesta k Zadnímu rybníku a pěšina podél levého břehu, kde 
je místo pro rybáře či rodiny s dětmi. Rybník má také nový požerák (na 
fotografii). Na zimní období musely být práce přerušeny a nyní město 
zahájilo práce na rybníku kácením nevhodných dřevin na hrázi tak, jak 
jsme o tom již dříve informovali. Tento krok byl nutný z hlediska bez-
pečnosti hráze. 
Samotné stavební práce na rybníku znovu budou obnoveny začátkem 
dubna. Kromě drobných dokončovacích prací bude vybudován nový 
bezpečnostní přeliv. S tím souvisí i  rekonstrukce mostku, který právě 
nad bezpečnostním přelivem stojí, a je v havarijním stavu. Tato staveb-
ní část není součástí původního projektu, ale je nutné ji provést. Ko-
munikace na hrázi je jedinou vhodnou cestou k Zadnímu rybníku, po 
které bude po dobu jeho rekonstrukce jezdit těžká technika. Práce na 
mostku a bezpečnostním přelivu by měly začít v květnu a samozřejmě 
si opět vyžádají dopravní omezení, tentokrát však na delší dobu. Hráz 
bude zavřena od května do konce září. Poslední úpravy na rybníku 
budou patřit zeleni. Hráz ani svah na levé straně rybníku nezůstanou 
holé. Tyto osazovací práce proběhnou na podzim. Doufáme, že rybník 
budeme moci pomalu napouštět již během léta. Na podzim pak pro-
běhne výlov Zadního rybníka, který také poskytne dostatek vody pro 
napuštění Prostředňáku.

Naprosto chápu, že nyní může pohled na rybník budit smíšené pocity. 
Pamatuji si hráz z obou stran zelenou a to tak, že zeleň tvořila úplný 
tunel. Ale také rozumím tomu, že nelze rekonstruovat rybník bez káce-
ní. Nebude to sice hned, ale časem se rybník opět zazelená a já věřím, 
že všechny útrapy v podobě nepořádku, hluku a dopravních omeze-
ní budou zcela vykompenzovány krásným prostorem pro odpočinek 
a relaxaci nás všech.

Hana Kotoučová, místostarostka

V pondělí 7. dubna bude zahájena výměna vodovodního řadu 
v části ulice Dobříšská, který je již v havarijním stavu. 
Dokončena by měla být do 7. května 2025.

Práce budou probíhat za částečné uzavírky komunikace:
–   Dobříšská ulice bude pro částečnou uzavírku rozdělena na tři úseky 

o celkové délce zhruba 208 metrů. Úsek pro výměnu vodovodu je vy-
tyčen křižovatkami – od ulice Na Vrškách až po ulici Ke Škole. Pro-
voz bude řízen semafory. 

Během třetí etapy bude uzavřen vjezd do ulice Ke Škole, kde bude 
překop. Objízdná trasa povede ulicí Nová, která bude po dobu uza-
vírky zobousměrněna.

–   Výměna vodovodu v části ulice Kytínská (zhruba 100metrový úsek 
od křižovatky s ulicí Na Vrškách směr centrum) bude časově navazo-
vat na výměnu v ulici Dobříšská. 
Provoz v  částečné uzavírce Kytínské ulice bude rovněž řízen sema-
fory.

Výměna vodovodu bude realizována v předstihu před rekonstruk-
cí ulice Dobříšská a Kytínská, kterou správce komunikace, Krajská 
správa a údržba silnic p. o., plánuje uskutečnit v roce 2025.

O konkrétních dopravních opatřeních a jejich termínech budeme včas 
informovat na komunikačních kanálech města. 

Libor Kálmán

Zveme vás na pravidelná
 

SETKÁNÍ SE STAROSTOU A RADNÍMI
Ve čtvrtek 24. dubna 
v restauraci LÍSKOVKA SKVÉR od 17:00 do 19:00.
Můžete za námi přijít s podněty, připomínkami i stížnostmi.  
Rádi vás uvidíme a pohovoříme o tom, co vás trápí.

Setkání se konají zpravidla každý měsíc na různých místech ve městě.

Rekonstrukce Prostředního rybníku jde do finále

Dobříšskou a Kytínskou ulici čeká výměna vodovodu

Práce na Prostředním rybníku byly zahájeny minulý rok v únoru a většina z nich je již hotová.
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Provoz na silnici, nebo cesta lesem
Lhotecká ulice je čím dál častěji využívána nejen 
chodci, ale také rekreačními sportovci – běžci, 
rodinami s kočárky při procházkách, dětmi nebo 
cyklisty. Přitom, při současném autobusovém 
a  automobilovém provozu, je kvůli nedostateč-
né šířce značně nebezpečná. Jedinou současnou 
alternativou k chůzi po silnici je cesta souběžnou 
lesní stezkou. Ta však, po nedávném těžebním 
zásahu v lese, byla značně poničena a nelze zaru-
čit, že se obdobná situace nebude opakovat. Les 
v těchto místech je lesem hospodářským a dříve 
nebo později bude postupně vykácen až k silnici 
a znovu osázen stromy novými, tak jak se to děje 
i jinde. 
Hlavním cílem tedy je, propojení Kvíkalky se Lho-
tou bezpečnou, osvětlenou a jednoduchou stez-
kou, která zaručí přiměřený komfort dnešnímu 
i  budoucímu, stále rostoucímu, pěšímu a  cyklis-
tickému provozu. Snahou bylo připravit návrh, 
který by minimalizoval náklady, vyhnul se 
nákladnému a  nevhodnému zatrubňování 
příkopů a byl provozně nenáročný. 

Nevýhody řešení na vozovce
Hned zpočátku bylo jasné, že prosté nakreslení 
vodorovného značení (piktogramy) pro cyklisty 
nebo chodce na silnici není řešením a  ani do-
pravní značky ve smyslu „pozor chodci!“ bezpeč-
nost pěších a  cyklistů nijak nezvýší. To by bylo 
ryze alibistické opatření. Proto už v  první fázi 
vznikly dva odlišné návrhy, které rovnou počíta-
ly se stavbou chodníku a stezky. První prověřo-
val možnosti vedení chodníku a  případné stez-
ky pro kola po levé straně vozovky ve směru na 
Lhotu. Druhý po pravé straně vozovky, také ve 
směru na Lhotu.

Po zaměření výšek a zpracování obou návrhů 
bylo zjištěno, že v případě vedení chodníku:
a)  po levé straně by muselo dojít k  zatrubně-

ní příkopu prakticky po celé délce chodní-
ku, tedy v  úseku dlouhém skoro 750 metrů 

a  vzhledem k  nedostatku místa mezi silnicí 
a ploty, by část úseků vedla po náspu s opěr-
nou zídkou. Nebo by se musel chodník posta-
vit částečně do silnice. Tím by se sice nemusela 
dělat opěrná zídka, ale zatrubnění ano. Velkou 
nevýhodou by samozřejmě bylo zúžení již tak 
dost úzké silnice.

b)  v  případě vedení chodníku po pravé straně 
by byla zatrubněna jenom menší část příkopu, 
přibližně 150 metrů. Ale bylo by nutné přesu-
nout celý příkop a došlo by k zabrání značné 
části lesního pozemku. Také by vznikl problém 
s odvodněním části silnice.

Po posouzení obou variant bylo rozhodnuto, 
že ani jeden z návrhů není optimální a je třeba 
zohlednit celou řadu připomínek a odstranit ne-
vhodná nebo drahá řešení. 

Návrh smíšené cyklostezky a chodníku
Proto byl připraven poslední, třetí návrh, jehož 
rozpracovanou variantu vám nyní představuje-
me. Jeho cílem byla snaha o zjednodušení a zlev-
nění, snaha o  lepší zapojení stavby do krajiny, 
aby zatrubňování příkopů bylo minimalizováno, 
minimalizovaly se zásahy do lesního pozemku 
a  zachovala se funkce stezky určené jak pěším, 
tak kočárkům, cyklistům nebo bruslařům. Na-
vržené řešení bylo inspirováno řešením stezek 
v Rakousku a je umístěno po pravé straně silnice, 
především z prostorových, finančních a praktic-
kých důvodů.
Prezentovaný návrh, jehož část výkresových do-
kumentů najdete níže na této stránce a v kom-
pletní verzi je ke stažení na www.zpravyzmnisku.
cz a stránkách města, je řešen po pravé straně 
vozovky ve směru na Lhotu jako smíšená 
asfaltová stezka bez obrubníků o  šířce 2 me-
try, určená jak pro chodce, tak pro cyklisty a  to 
v obou směrech. 
Cyklostezka by přímo navazovala na stávající 
značenou cyklotrasu 8131 Mníšecko M ze směru 
od Řevnic a propojovala by ji krátkým spojením 

se stezkou 8131 Mníšecko Z  ve směru na Rovi-
ny a  Hřebeny. Mezi Lhoteckou silnicí a  stezkou 
by vznikl přibližně metrový vsakovací zatrav-
něný pruh bez obrub, který by obsahoval nové 
LED veřejné osvětlení pro nasvětlení stezky. Za 
stezkou směrem k  lesu by byl nový příkop. Pro 
odvodnění by se využíval zelený vsakovací pruh 
a vzhledem k absenci obrubníků může voda pře-
tékat jak ze silnice, tak z lesa, stejně jako je tomu 
dnes. Tam se vsakuje, nebo je odvedena. Zásah 
na lesní pozemky by se tím se podařilo minima-
lizovat. 
Přesto však i v  tomto řešení by bylo nutné část 
lesního pruhu vykácet, a to nutný pruh pro nový 
příkop. Jde však o  mnohem menší část, než 
předpokládá územní plán města. Na projekt, 
vzhledem k  tomu, že jde o  cyklostezku, bude 
možné získat dotaci.

Názor občanů nás zajímá
Částečně byla tato varianta diskutována již na 
Setkání starosty a  radních s  občany, které pro-
běhlo 20. března v Restauraci Na Náměstí, a kam 
přišlo téměř 30 lidí. Za přínosnou diskuzi děku-
jeme.
Na závěr představení výsledného návrhu, by-
chom vás, a  především Lhotecké, rádi oslovili 
s  prosbou o  připomínky a  náměty, jak pro-
jekt vylepšit, případně upravit, aby co nej-
lépe vyhověl praktickým potřebám dopravy 
do Lhoty a zpět. Aby ve finálním stavu stavba 
zajistila bezpečnou a plynulou cestu z Mníšku do 
Lhoty bez obav, že jako řidič srazím neosvětlené-
ho běžce nebo jako maminka s kočárkem budu 
nucena uskakovat do příkopu před autobusem.

Připomínky nám, prosím, zasílejte na speciální 
e-mailovou adresu nazorylhotecka@mnisek.cz. 
V příštím čísle Zpravodaje připomínky vyhodno-
tíme, projekt upřesníme a zeptáme se zastupite-
lů, jak návrh hodnotí a jaký na něj mají názor

Petr Digrin, starosta

P ř e d s t a v e n í  p r o j e k t u  s m í š e n é  c y k l o s t e z k y 
a  c h o d n í k u  z  K v í k a l k y  d o  S t ř í b r n é  L h o t y
V průběhu roku 2024 město připravovalo různé varianty záměrů, které by dokázaly propojit Kvíkalku 
se Stříbrnou Lhotou v trase podél hlavní, Lhotecké ulice, která vede z větší části lesem.

↑ Vzorová část stezky a chodníku u Kvíkalky ↓ Vzorová část stezky a chodníku uprostřed trasy ke Stříbrné Lhotě
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Petr Digrin
STAROSTOVÉ  
A NEZÁVISLÍ

Osobně hodnotím realizaci 
jednotlivých hnízd pozi-
tivně. A  to jak po stránce 
provedení, tak po stránce 
návrhu. Chtěl bych tou-

to cestou poděkovat panu Tlustému, architektovi 
města, že se jejich konečnému vzhledu věnoval 
s  velkou péčí a  výsledek je, alespoň podle mého 
názoru, velmi dobrý. Konečně, po mnoha letech, 
dostanou kontejnerová stání tříděného odpadu 
jednotný vzhled. Zábrany vytvoří současně zákryt 
proti nepřízni počasí a igelitové pytlíky z kontejne-
rů pro plasty nebudou létat po celém městě. Nechci 
zapomenout ani na obsluhy popelářských vozů, 
pro které bude nyní mnohem snazší kontejnery vy-
ndávat a zase zandávat. Stání tak odstraní neduhy 
minulosti, kdy kontejnery někdy putovaly po vo-
zovce, protože je „popeláři“ nevrátili tak, jak měli, 
nebo je zapomněli zabrzdit. Proto za mě dávám pa-
lec nahoru. Úpravy by měly čekat i další hnízda, jako 
například v ulici 5. května nebo nahoře V Lipkách.

Hana Kotoučová
Sdružení nestraníků

Každé město si zaslouží 
upravený a zároveň funkč-
ní prostor pro sběrná 
hnízda. Odpad vytváříme 
všichni a  také bychom se 
všichni měli snažit o to, aby 

byl řádně vytříděn a  předán na patřičném místě. 
Mít pro tříděný odpad prostor v  podzemí by byla 
nádhera, protože by všechno bylo schované, ale 
toto technické řešení u nás není možné. Takže jaké-
koliv řešení, které hnízda zkulturní a zároveň je jas-
ně ohraničí, je vítané. Nová úprava sběrných hnízd 
se mi líbí a pevně doufám, že to přispěje i odpověd-
nému chování nás všech, kteří zde odpad odkládá-
me. Svozová společnost BOS s.r.o. kolem popelnic 
pravidelně uklízí, ale někdy je to boj s  větrnými 
mlýny. Do kontejnerů by se zajisté vešlo daleko víc 
odpadu, kdyby se odkládal sešlápnutý a také kdy-
by to byl odpad, který do tříděného odpadu sku-
tečně patří. Proto využívám tento prostor k  apelu 
na všechny a opakuji, že stavební odpad, televize, 
hlína a  další podobné věci do tříděného odpadu 
nepatří! Pro správné třídění se stačí řídit nálepkami, 
kterými jsou kontejnery opatřeny. Pokud budeme 
řádně třídit, nebude svozovka jezdit se vzduchem, 
odpad v kontejnerech nebude znehodnocený tím, 
co tam nepatří a kolem popelnic bude určitě méně 
nepořádku. A to se samozřejmě projeví i na finanční 
stránce odpadového hospodářství.

Daniela Páterová
Mníšek  
– město pro rodinu

Osobně jsem velmi spo-
kojená s  tím, jak úprava 
sběrných míst přispěla 
k  lepšímu vzhledu našeho 
města. Estetické zástěny 

nejen zakrývají kontejnery, ale zároveň působí 
upraveně a moderně.
Jednou z  největších předností nových sběrných 
míst je fakt, že se zde viditelně snížilo hromadění 
odpadu kolem kontejnerů. Občané lépe dodržují 

pravidla třídění a celková čistota místa se znatelně 
zlepšila. Věřím, že právě vzhled a upravenost sběr-
ných míst motivuje obyvatele k lepšímu chování při 
nakládání s odpadem. 
Těší mě také zpětná vazba od mnoha z  vás, kteří 
tuto změnu hodnotí pozitivně. Vím, že společně 
směřujeme k  cíli, kterým je čistější a  příjemnější 
prostředí pro nás všechny. Těším se, až budou stej-
ně upravena další sběrná hnízda v  našem městě. 
Jsem pevně přesvědčena, že tímto krokem nadále 
zvyšujeme nejen čistotu, ale také celkovou estetiku 
našeho města.
Děkuji všem občanům, kteří svým zodpovědným 
přístupem přispívají k udržování pořádku.

Dana Dalešická, 
Magdalena Davis, 
Luboš Kožíšek, 
Michal Kroutil
Společně pro Mníšek  
– koalice Zelených,  
Pirátů a nezávislých

Komise pro životní prostře-
dí (dále „KŽP“) je porad-
ním orgánem Rady města, 
je složena z  odborníků 
a  občanů, kteří se zajímají 
o  problematiku životního 
prostředí. Pozitivní je, že ač 
byli její členové nominová-
ni různými polickými usku-
peními, se většinou všichni 
shodnou na doporučeních 
a  závěrech jednání k  pro-
jednávaným tématům. 
Přesto se vedení města 
doporučeními komise čas-
to při svého rozhodování 
neřídí.
Jedním z  takových pro-
jektů, kde panovala 
obecná shoda je záměr 
na realizaci cyklostezky 
a  chodníku do Stříbrné 
Lhoty. Rádi bychom vás 
seznámili se závěry, kte-
ré komise učinila, a  tak 
budeme citovat zápis 
z  KŽP ze 17. 4. 2024 „Ko-
mise dostala k projednání 

2 varianty návrhu na vybudování chodníku a cy-
klostezky do Stříbrné Lhoty. První varianta navr-

huje vedení tras pod lesem, druhá varianta pak 
vedení na druhé straně komunikace, tedy podél 
zástavby. 
Komise k tomu má tyto připomínky, na kterých se 
jednotně shodla:
1.  Nedoporučuje budovat cyklostezku v těchto mís-

tech – cyklostezka nemá návaznost, komunikace 
je dost přehledná, pro zvýšení bezpečnosti smě-
rem do Lhoty by stačilo namalovat vodorovné 
značení s cyklistou na silnici, ve směru do Mníšku 
toto není potřeba.

2.  Budování cyklostezky na straně lesa znamená velký 
zásah, musel by se vykácet poměrně široký pruh 
dřevin, vytvořit nový odvodňovací příkop, zatrub-
nění stávajícího příkopu, přesunout osvětlení atd.

3.  Chodník je naopak důležitý! Doporučujeme 
zbudovat jednoznačně ze strany zástavby, pou-
ze ale chodník, neboť cyklostezka by vzhledem 
k množství vjezdů na pozemky rozhodně nezna-
menala zvýšení bezpečnosti, spíše naopak.

4.  Tam, kde končí trasa chodníku ve Stříbrné Lhotě, 
je navrženo zatrubnění strouhy. To ale není vhod-
né z  důvodu snížení kapacity strouhy a  častého 
zanášení, neboť jsme byli v nedávné době svědky 
silného deště, kdy tato strouha přetékala.“

Pokud bude vedení města záměr realizovat, musí 
následovat jeho projednání s  orgánem ochrany 
přírody a  dále musí dojít k  trvalému vynětí půdy 
z lesního fondu.
Přesto, že po podrobném rozboru a projednání ce-
lého projektu dala KŽP 17. 6. 2024 nesouhlasné do-
poručení, v rozpočtu města se na tento rok objevila 
částka na výstavbu smíšeného chodníku/cyklostez-
ky do Stříbrné Lhoty. A tento bod se opět objevil na 
programu jednání KŽP dne 17. 3. 2025, a to jen lehce 
upravený, avšak stejně nesmyslný.

Otázky tedy zní: 
1.   Čtou členové Rady města zápisy jednotlivých 

komisí?
2.   Proč se má KŽP vyjadřovat k  něčemu, co je již 

zřejmě předem rozhodnuté a ztrácet tak zbyteč-
ně čas?

2.   Je cyklostezka vedoucí do Stříbrné Lhoty potře-
ba? 

3.   Nejsou jiné priority, např. vybudovat chodník 
uprostřed Stříbrné Lhoty, který by sloužil bez-
pečné chůzi od autobusových zastávek?

4.   Projednal to někdo s místními občany?
5.   Viděli občané návrh na cyklostezku?

Ostatní zastupitelé svůj příspěvek neposlali.

NÁZORY ZASTUPITELŮ
V dubnovém čísle Zpravodaje přinášíme Názory zastupitelů, kterým redakce doporučila následující otázku:

JAK HODNOTÍTE NOVOU PODOBU SBĚRNÝCH HNÍZD SE ZÁSTĚNAMI?
Otázka je pouze doporučená, zastupitel může pro svůj příspěvek zvolit jiné téma.

Zástěny dostala zatím tři sběrná hnízda: V Lipkách, naproti městské knihovně a V Edenu u hřiště
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Prostranství u Zadního rybníka prokouklo
U „Zadňáku“ jistě potěší opravené ohniště, u kte-
rého lidé najdou nachystané dřevo na oheň. 
Lavice a  stoly, které byly již značně zašlé, byly 
nově natřeny, a tak konečně lákají k příjemnému 
posezení. Hlavní novinkou je nový multifunkční 
herní prvek s  bezpečnou dopadovou plochou, 
který ocení zejména ti nejmenší z  nás. Město 
v rámci realizace tohoto nápadu zakoupilo nové 
koše a lavičky, k jejichž instalaci dojde ještě před 
opalovací a koupací sezónou. Probíhá také čas-
tější seč trávy, aby prostředí působilo vždy upra-
veně. Tak se v létě zastavte třeba na piknik a užij-
te si krásný výhled na vodní hladinu a na siluetu 
Zlatého vrchu. Autorem nápadu „Prostranství 
u Zadního rybníka“ je Jiří Minka.

Kostelík na Skalce je díky realizovanému 
nápadu lépe odvodněn
Pravidelní návštěvnici Skalky si mohli povšim-
nout, že proběhla výměna svodů a  některých 
okapních žlabů na kostelíku, svody byly nově 
zavedeny přímo do dešťové kanalizace. Voda 
bohužel unikala a  poškozovala tak fasádu, na 
což upozornil autor nápadu „Záchrana kostelí-
ka sv. Maří Magdalény“. V rámci realizace toho-
to nápadu byla provedena kompletní výměna 
zpevněné plochy kolem kostelíka za mlat (na 
fotografii), který má vynikající vlastnosti, které 
umožňují, aby se voda po dešti dobře odpa-
řovala a  nezůstávala pod povrchem. Hlavním 

cílem finálního projektu (finální řešení bylo vy-
pracováno po konzultacích s odborníky) bylo 
co nejrychleji odvést škodlivou vodu a vlhkost 
pryč od kostelíka. Proběhlo také čištění dešťo-
vé kanalizace, která slouží k odvádění dešťové 
vody ze střechy kostelíka a  vody stékající po 
povrchu. Pomocí speciálního zařízení se poda-
řilo z kanalizace odsát až 1 metr krychlový na-
neseného materiálu. Dešťová kanalizace byla 

pečlivě zkontrolována a  bylo zjištěno, že je 
v  relativně dobrém stavu. To potvrdily kame-
rové sondy, které byly zavedeny v  celé délce 
potrubí. Autor nápadu, student architektury 
Tomáš Olša, po celou dobu realizace projektu 
spolupracoval a  aktivně se zúčastnil setkání 
s památkáři. 

Luboš Kožíšek, koordinátor Nápadu pro Mníšek

Víte o něčem, co v našem městě chybí?
Chcete mít blízko domu nové dětské hřiště, 
odpočinkovou zónu, lavičky nebo více zeleně?
Pomocí participativního rozpočtu můžete 
své nápady uskutečnit!

Participativní rozpočet umožňuje lidem po-
dílet se na utváření podoby města, ve kterém 
žijí. Funguje tak, že lidé podávají své návrhy, 
jak zlepšit své okolí a  hlasují o  tom, které 
z nich se budou realizovat za peníze z měst-
ského rozpočtu. Tím se vyslovují k prioritám 
rozpočtové politiky. Proces participativního 
rozpočtu stojí na přímé komunikaci mezi 
radnicí a  občany. O  projektech nakonec 
rozhodne veřejné hlasování (je plánováno 
na říjen 2025).

„Jsem ráda, že po dvou letech a  pečlivé pří-
pravě spouštíme v Mníšku pod Brdy další roč-
ník participativního rozpočtu, který obyva-

tele zapojuje do spolurozhodování o  využití 
peněz z rozpočtu města. Ať už jde o možnost 
podat vlastní návrh, tak také o zapojení veřej-
nosti do hlasování o předložených projektech. 
Možnost obyvatel podílet se na rozhodova-
cích procesech vede k  získání větších vazeb 
na místo, kde žijí, proto se již nyní na všechny 
nápady moc těším,“ říká místostarostka Da-
niela Páterová a dodává: „Vyčlenili jsme 800 
tisíc korun, což je o 60 % vyšší částka než před 
dvěma lety. Realizace vítězného projektu je 
ohraničena maximální sumou 400 000 Kč, což 
umožní realizovat více navrhovaných projek-
tů.“

HARMONOGRAM

Zahájení podávání návrhů 1. dubna 2025

Konec předkládání návrhů 1. května 2025

Setkání s občany 28. května  
v Pavilonu od 18:00

Posouzení realizova-
telnosti jednotlivých 

návrhů úředníky
květen až srpen 2025

Hlasování veřejnosti 1. až 31. října 2025

Realizace vítězných 
návrhů 2026

Podrobná pravidla letošního ročníku parti-
cipativního rozpočtu najdete na webových 
stránkách www.napadpromnisek.cz.
Pro více informací můžete kontaktovat koor-
dinátora Luboše Kožíška na e-mailu: lubos.
kozisek@mnisek.cz, nebo na tel.: 739 452 837.

Libor Kálmán

Star tuje projek t Nápad pro Mní šek.  
Radnice na něj  v yč lenila 800 tisíc  korun

Jak poslední ročník Nápadu pro Mníšek proměnil naše okolí?

Město Mníšek pod Brdy sbírá návrhy pro další ročník participativního rozpočtu s  názvem NÁPAD 
PRO MNÍŠEK 2025. Na projekty od obyvatel vyčlenila mníšecká radnice částku ve výši 800 000 Kč. 
Lidé mohou své veřejně prospěšné projekty přihlašovat do 1. května.

Participativní rozpočet s názvem Nápad pro Mníšek je realizován jednou za dva roky. Letos mníšecká 
radnice spustí jeho další ročník. Podívejme se, jak zrealizované nápady proměnily naše okolí.
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Předkladateli vítězného návrhu z  minulého 
ročníku, kterým je Ing. arch. Tomáš Olša, 
jsme položili čtyři otázky.

Co Vás před dvěma lety vedlo k  tomu, 
abyste do hlasování poslal svůj návrh?
Na ČVUT jsem si jako téma seminární práce vy-
bral uskutečněné rekonstrukce kostela sv. Máří 
Magdalény. Během práce jsem zjistil, že jeho 
současný stav není ideální a  zatéká k  němu 
voda, která ho poškozuje. V momentě, kdy se 
před dvěma lety vyhlásil Nápad pro Mníšek, 
řekl jsem si, že je to skvělá příležitost, jak na 
tento problém upozornit. Zpracoval jsem ná-
vrh a ten díky hlasování občanů zvítězil.

Jste s realizací svého návrhu spokojen?
Musím říct, že kvalita realizace je na velmi sluš-
né úrovni a  kostelu to pomohlo. Jsou tu ale 
ještě drobnosti, které by bylo potřeba dodělat. 
Napadá mě například prodloužení svislého 
svodu o pár centimetrů, aby trubka zasahovala 

až do vpusti, protože při kratším zakončení se 
může ještě voda pořád rozstřikovat do okolí. 
Ale ve srovnání s tím, jak to tu vypadalo dříve, 
kdy z rozbitých plastových kolen všude stříkala 
voda, je výsledek více než dobrý. 

Jak probíhala spolupráce s  městem jako 
investorem?
V  prvé řadě bych radnici rád poděkoval za 
to, že participativní rozpočet vyhlašuje a  zve 
občany ke spolupráci na zlepšování podoby 
jejich města. Poděkování patří i Luboši Kožíš-
kovi, se kterým jsem celý návrh komunikoval 
a on pak zprocesoval většinu jeho částí.

Zapojíte se i do letošního ročníku Nápadu 
pro Mníšek, který startuje 1. dubna?
Pokud mě napadne místo, kterému bychom 
se měli více věnovat, tak bych se rád zase s ně-
jakým návrhem na zlepšení zapojil.

Ptal se a fotil Libor Kálmán

Od 1. března 2025 vstoupila v  platnost nove-
la Zákona o  ochraně ovzduší, která upravuje 
pravidla pro spalování zahradního odpadu.
Tento zákaz se zaměřuje zejména na pále-
ní zahradního odpadu, jako je stará tráva 
nebo shrabané listí. I  když se na první po-
hled může zdát, že je materiál úplně suchý, 
často tomu tak není a dochází tedy k nedoko-
nalému spalování. To vede k uvolňování škod-
livých látek do ovzduší, což může nepříznivě 
ovlivnit zdraví lidí i životní prostředí.
Spalováním vlhké trávy, shrabaného listí 
a  větví vznikají škodlivé plyny, jako jsou 
například: oxid uhelnatý, oxidy dusíku a  síry, 
polyaromatické uhlovodíky nebo jemné pra-
chové částice.

Spalovat na otevřením ohništi se mohou 
pouze suché rostlinné materiály, které 
nejsou znečištěné chemickými látkami 
nebo jinými cizorodými látkami.

Jak tedy správně naložit se zahradním od-
padem?
Existuje několik ekologických a  efektivních 
způsobů, jak se zbavit zahradního odpadu, 
aniž bychom znečišťovali ovzduší:

•   Třídění do zelených velkoobjemových 
kontejnerů (na větve, trávu a  listí), které 
město umístilo v  těchto lokalitách: před 
Sběrným dvorem, v  ulici Kytínská (na 
křižovatku s  ulicí Na Vrškách), v  Rymani 

(naproti bývalému Penzionu u  Kožíšků) 
a ve Stříbrné Lhotě (u točny autobusů).

Rozlišujte prosím přesně větve od listí a trávy. 
Je to z důvodu jejich dalšího zpracování. Zatím-
co větve se štěpkují, listí a tráva se kompostují.

•   Kompostování na vlastní zahradě.

•   Sušení větví na oheň – pokud necháte větve 
schnout 6 až 12 měsíců, budou vhodné pro 
táborák, kde si můžete třeba opéct špekáčky.

Děkujeme za spolupráci.

Libor Kálmán

Rozhovor s autorem návrhu na záchranu skaleckého kostelíku

Setkání vedly Mgr. Tereza Vohryzková z  Kraji-
nohledu, Ing. Miroslava Plevková, projektantka 
ze společnosti Jesep a Ing. Karel Kubata, Ph. D. 
z České zemědělské univerzity.
Cílem setkání bylo získat od občanů, kteří svou 
krajinu dokonale znají, cenné informace pro 
vytvoření vodohospodářské studie pro celé 
povodí Bojovského potoka (57 km²) a podí-
lejí se na ní odborníci z renomovaných institucí 
pod křídly zapsaného spolku Krajinohled.

Cílem studie je v  1. fázi popsat území, jeho 
schopnosti zadržovat vodu a  promítnout je 
do hydrologického modelu. Vznikne detailní 
popis hydrologické bilance v  celém povodí 
potoka, který městu umožní modelovat růz-

né srážkové situace a posoudit efekt případ-
ných opatření v  krajině. Tato unikátní data, 
modelovaná Českým hydrologickým ústa-
vem, pomohou městu určit, kde je v krajině 
třeba dělat zásahy a jakého rozsahu.
Na základě výstupů modelu budou navržena 
nejefektivnější opatření, jednotlivé úpra-
vy v krajině, které by městu přinesly ma-
ximální efekt na zadržení vody a zároveň 
ochrany zastavěné části obce před srážko-
vými vodami za co nejmenší náklady.

Po úvodním představení chystaného projektu, 
kdy se zájemci dozvěděli o městem chystaných 
opatřeních k efektivnímu zadržování a hospo-
daření s  vodou, následovala plodná diskuze 

v rámci třech pracovních skupin. Podkladem 
pro společnou práci byla mapa města a  okolí, 
do které organizátoři předem zanesli vytipova-
ná kritická místa. V rámci skupin se o nich disku-
tovalo a sami účastníci mohli do mapy zanést 
své tipy problematických lokalit i  podněty ke 
zlepšení: kudy stéká voda při průtrži mračen, 
kde dochází k  podmáčení, kudy vede zatrub-
nění toků, kam by navrhovali umístit tůň nebo 
mokřad, kde by obnovili remízek nebo zasadili 
stromy a řadu dalších.

Výsledky jednání budou zpracovány a  v  do-
hledné době zveřejněny.

Libor Kálmán

Veřejnost diskutovala o koncepčním zadržování vody v mníšecké krajině

S p a l o v á n í  z a h r a d n í h o  o d p a d u  j e  z a k á z á n o

Ve středu 19. března se v Pavilonu konala veřejná diskuze na téma „Zadržování vody v krajině“ kterou 
pořádal spolek Krajinohled ve spolupráci s mníšeckou radnicí.

V době, kdy návrh předkládal,  
byl Tomáš Olša ještě studentem ČVUT
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Město Mníšek pod Brdy schválilo Metodické doporučení 
k posuzování skutečného místa trvalého pobytu žáků
Rada města Mníšek pod Brdy letos schválila 
Metodické doporučení k  posuzování skuteč-
ného místa trvalého pobytu žáka v  přísluš-
ném školském obvodu jako zákonného krité-
ria ve smyslu ustanovení § 36 odst. 7 školské-
ho zákona. Toto opatření se týká přijetí žáků 
k základnímu vzdělávání v tzv. spádové škole 
ZŠ Komenského 420 pro školní rok 2025/2026. 

Proč bylo Metodické doporučení schváleno?
Metodické doporučení reaguje především na fe-
nomén tzv. zápisové turistiky, kdy v minulých le-
tech opakovaně docházelo ke spádové turistice, 
tzn. že rodiče těsně před zápisem přehlásili trva-
lé bydliště svých dětí do Mníšku pod Brdy. Ten-
to jev způsoboval komplikace při spravedlivém 
přijímání dětí, jelikož kapacita školy je omezená. 
Metodické doporučení má proto zajistit, že bu-
dou přijaty především děti s  opravdovým 
trvalým pobytem v Mníšku pod Brdy.
Metodické doporučení umožňuje ředitelce 
posoudit místo trvalého pobytu žáka, jestli 
má žák zřízen trvalý pobyt formálně a účelově, 
nebo jde o trvalý pobyt materiální a faktický. Za 
účelem posouzení místa trvalého pobytu žáka 
ředitelka školy buď prověří místo trvalého po-
bytu zákonných zástupců žáka (typicky rodičů), 
případně jiných osob určených soudem k péči 
o žáka, nebo prověří délku trvání trvalého po-
bytu žáka a  zákonných zástupců za účelem 
zjištění, jestli je doba trvání trvalého pobytu 
nejméně tři měsíce přede dnem konání zápisu. 
Shledá-li ředitelka školy, že bylo místo trvalého 
pobytu žáka zřízeno účelově, považuje tohoto 
žáka za žáka, který nemá místo trvalého poby-
tu v příslušném školském obvodu. 

Žáci budou přijímáni na základě těchto kritérií:
1.  Spádové děti s  předem určeným pořadím: 

Mníšek pod Brdy, Kytín, Zahořany, Klínec, Řitka.
2.  Dítě zaměstnance ZŠ Mníšek pod Brdy, 

okres Praha-západ.
3.  Nespádové děti, které mají na škole již sou-

rozence.

Maximální kapacita pro školní rok 2025/2026
Pro nadcházející školní rok bude přijato ma-
ximálně 100 žáků. Město si od Metodického 
doporučení slibuje transparentnější a  spra-
vedlivější proces přijímání nových žáků a  za-
mezení zneužívání institutu trvalého pobytu 
pro přednostní přijetí do ZŠ Komenského 420. 
Jsme přesvědčeni, že nedojde k nepřijetí dětí 
z obcí zahrnutých do kritérií, ale budou přijaty 
na základě prvního kritéria, a to v pořadí, jaké 
je určeno v  kritériích. Věříme, že obyvatelé 
těchto obcí získají skutečný důkaz, že není po-
třeba provozovat spádovou turistiku. A my tak 
jasně uvidíme, kolik dětí, z kterých obcí k nám 
na ZŠ Komenského 420 přichází. Plné znění 
Kritérií i Metodického doporučení najdete na 
www.zsmnisek.cz.

Přijetí Metodického doporučení je krokem 
vedení města vůči takzvané školní turistice. 
Zajišťuje dostatečné množství míst pro 
mníšecké děti a  dále pro děti z  obcí dle 
kritérií. Nemůže se tak stát, že mníšecké děti 
nebudou do ZŠ Komenského 420 přijaty 
z kapacitních důvodů. Zaručuje jim v tomto 
ohledu přednost před dětmi z  jiných obcí, 
kde mají svou prvostupňovou školu.

Přeji všem rodičům, aby si se svými dětmi užili 
zápis, který je každoročně skvělým zážitkem 
pečlivě připraveným a  realizovaným zaměst-
nanci ZŠ Komenského 420.

Daniela Páterová, místostarostka

Loňský zápis byl kreativně pojat jako exkurze  
do zvířecí říše

Stavba LIDLu omezí na 30 dní nájezd na dálnici ve směru na Prahu
V termínu od 1. do 30. dubna proběhne vý-
stavba vodovodního a  kanalizačního řadu 
k plánovanému supermarketu LIDL.

Z tohoto důvodu bude částečně uzavřen ná-
jezd na dálnici na Prahu i sjezd z dálnice ze 
směru od Strakonic (na fotografii).

O konkrétních dopravních omezeních a termí-
nech budeme včas informovat na komunikač-
ních kanálech města.

Libor Kálmán

Nabídka konzultace s městským architektem
V pondělí 7. dubna bbude na mníšeckém městském úřadě (v zasedací místnosti v 1. patře)  

přítomen městský architekt Ing. arch. Josef Tlustý.
Zájemci budou mít možnost konzultovat s ním stavební záměry. Přítomen bude od 9 do 16 hodin.

Je nezbytné, aby si zájemci o konzultaci udělali rezervaci předem na tel.: 602 732 843.
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„Získání územního rozhodnutí představuje 
zásadní posun v  našem úsilí zajistit moderní 
vzdělávací zázemí pro děti z  našeho regionu. 
Je to výsledek dlouhodobé spolupráce a pečlivé 
přípravy, na které se podílela řada odborníků 
i zástupců zúčastněných obcí,“ uvedla předsed-
kyně svazku obcí Daniela Páterová.
Nová základní škola bude sloužit rostoucímu 
počtu žáků v Mníšku pod Brdy a okolních ob-
cích. Cílem projektu je vytvoření moderního 
a inspirativního vzdělávacího prostředí, které 
odpovídá současným pedagogickým tren-
dům a poskytne dětem kvalitní podmínky pro 
jejich rozvoj. Součástí školy budou nejen kme-
nové učebny, ale i odborné učebny, sportovní 
zázemí a multifunkční prostory pro komunitní 
aktivity.

Dalším krokem v procesu přípravy projektu je 
získání stavebního povolení a následné zajiš-
tění financování. V únoru byla odeslána k ru-
kám ministra školství Mikuláše Beka žádost 
o  zařazení do okruhu žadatelů o  dotaci na 
výstavbu svazkové školy. Svazek obcí aktivně 
spolupracuje s krajskými a státními instituce-
mi, aby projekt mohl být co nejdříve realizo-
ván. Zároveň byla již podána žádost o staveb-
ní povolení podle starého stavebního zákona, 
což by mělo usnadnit administrativní proces 
a urychlit samotnou realizaci stavby.

Projektová dokumentace je téměř hotová, 
probíhá dopřesňování posledních detailů. 
V  současné době pracujeme ve spolupráci 
s manažerem projektu Ing. Milanem Olerínym 

a administrátorkou zadávacího řízení Mgr. Iva-
nou Šilhanovou na zadávací dokumentaci pro 
výběr dodavatele stavby a pro výběr správce 
stavby. Tato bude následně předložena ke 
schválení MŠMT. 

Aktuální informace najdete na webových 
stránkách svazku www.skolapodskalkou.cz.

Daniela Páterová, 
předsedkyně DSO Svazková škola pod Skalkou

↓ Vizualizace plánové školy

Svazková škola pod Skalkou získala územní rozhodnutí – významný 
krok k výstavbě nové základní školy v Mníšku pod Brdy
Dobrovolný svazek obcí Svazková škola pod Skalkou dosáhl významného milníku v přípravě výstavby 
nové základní školy pro 630 žáků z Mníšku pod Brdy a okolí. Projekt získal platné územní rozhodnutí, 
které je klíčovým krokem na cestě k realizaci této důležité vzdělávací instituce.

Od 1. dubna bude opravován most na dálnici 
D4 u Kytína (ev. č. 4 – 018c). Jízdní pruhy bu-
dou vedeny v systému 2+1 a podle potřeby se 
budou přehazovat. 

Uzavírky
Komunikace pod mostem bude po celou 
dobu jeho rekonstrukce uzavřena. Uzavřeny 
budou nájezd na Prahu a sjezd od Dobříše.  

Objízdné trasy z Kytína
Řidiči automobilů mohou při jízdě do Prahy 
využít silnici přes Mníšek pod Brdy, nebo 
najet na dálnici D4 ve směru na Dobříš a  na 
Voznici se vrátit směr Praha.

Autobusová doprava
–   Linky jedoucí ve směru na Dobříš (317 

a 319) použijí běžný nájezd na D4.

–   Linky jedoucí ze směru od Dobříše najedou 
ve Voznici na takzvané Andělské schody.

Oprava mostu by měla být dokončena do 
30. října 2025. Libor Kálmán (text i foto) 

Dálniční most u Kytína projde sedmiměsíční opravou
Od 1. dubna bude opravován most na dálnici D4 u Kytína (ev. č. 4 - 018c). Jízdní pruhy budou vedeny 
v systému 2+1 a podle potřeby se budou přehazovat.

Silnice pod dálničním mostem bude neprůjezdná
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Mezi 8. a  18. hodinou tu za pokladnami najde-
te dobrovolníky, kterým můžete do označených 
nákupních košíků vložit vámi darované potravi-
ny a drogistické zboží.

Sbírka potravin je dnem solidarity, při kterém 
může každý pomoci tím nejjednodušším způ-
sobem: darem trvanlivých potravin a drogerie.

Potravinová pomoc pomůže lidem z  Mníšecka 
v  překlenutí náročné životní situace. Darované 
potraviny budou uskladněny v Městském kultur-
ním středisku a  následně nabídnuty seniorům, 
zdravotně hendikepovaným osobám, samoživi-
telkám a dalším osobám v nouzi.

„Již předem bych chtěla moc poděkovat všem lidem, 
kteří se v sobotu 26. dubna do Sbírky potravin zapojí. 
Ať už to budou štědří dárci nebo dobrovolníci na pro-
dejnách. Mám radost z toho, že je mezi námi pořád 
spousta lidí, kterým není lhostejný osud jejich spo-
luobčanů, kteří neměli v životě takové štěstí a musí 
se aktuálně vyrovnávat s  nepříjemnou životní situ-
ací. Solidarita s ostatními je pro naši společnost ne-
smírně důležitá věc,“ zve k účasti na blížící se sbírce 
mníšecká místostarostka Daniela Páterová.

Doporučené potraviny: konzervy (masové i ze-
leninové), dětská výživa, polévky, těstoviny, 
trvanlivé mléko, olej, rýže, luštěniny, základ-
ní a dětské drogistické zboží.

V minulém roce proběhly v Mníšku pod Brdy 
dvě potravinové sbírky:

•  V  dubnu 2024 se podařilo naplnit krabice 
s více než tunou potravin a drogerie.

•  V listopadu 2024 se podařilo naplnit krabi-
ce o hmotnosti 1,3 tuny potravin a drogerie.

Kolik kilogramů hmotné pomoci dokáže-
me darovat v dubnu 2025?

Hledáme dobrovolníky
Máte-li zájem o  to stát se dobrovolníkem na 
prodejně, kontaktuje místostarostku Danielu Pá-
terovou na e-mailu: daniela.paterova@mnisek.cz. 

Nabídka potravin
Osoby v hmotné nouzi, které by měly zájem o da-
rované potraviny a  drogerii, mohou kontak-
tovat sociálního pracovníka města Lukáše Říhu 
na tel.: 739 735 447, e-mail: lukas.riha@mnisek.cz. 

Děkujeme moc, že myslíte na druhé.

Libor Kálmán (text i foto)

Sbírka potravin pomůže lidem v nouzi, přispět může každý
V sobotu 26. dubna se v mníšeckém supermarketu ALBERT uskuteční SBÍRKA POTRAVIN.

Kateřina Vojkůvková a Jana Landerová jako 
dobrovolnice (listopad 2024)

Stavba navazuje na I. etapu, která probíhala 
na Hladovém vrchu a  Rymani s  dokončením 
v listopadu 2024.

Investorem stavby je Krajská správa a údržba 
silnic Středočeského kraje p. o. (KSÚS).
Zhotovitelem je společnost B E S s.r.o. Odpo-
vědná osoba: Zdeněk Račan, tel.: 607 301 397.

Dvouměsíční uzavírka v Rymani
Pokračovat se bude v  termínu od 1. května 
do 30. června v úseku mezi Rymani (od bý-
valého Penzionu U Kožíšků) až do Zahořan.

Autobusová doprava (od května do června):

•  První část spojů linky 688 bude vedena 
v trase Mníšek pod Brdy, náměstí – želez-
niční zastávka Rymaně a zpět:
Tato linka bude vedena z části po běžné tra-
se linky 688, tedy z výchozí zastávky „Mníšek
pod Brdy, náměstí“ po silnici III/11626 (uli-

ce Pražská) na kruhový objezd, kde bude 
pokračovat po silnici II/116, dále po silnici 
III/1025, a dále pak po silnici III/11627 až do 
místní části Rymaně.
Zde odbočí vpravo do ulice Kamenné, na 
konci ulice následně vpravo na cyklostezku 
(Dolíky), po které ji po dobu výluky bude 
umožněn průjezd. Na konci cyklostezky od-
bočí vpravo na silnici II/116, po které pojede 
na kruhový objezd, odkud bude pokračovat 
po ulici Pražská (už po své běžné trase).

•  Druhá část spojů linky 688 bude vedena 
v trase Mníšek pod Brdy – Nový Knín:
Tyto spoje budou z Mníšku pod Brdy vedeny 
po své běžné trase, po opuštění kruhového ob-
jezdu budou pokračovat po silnici II/116 až do 
zastávky „Nová Ves pod Pleší, Včelník“ (v přesu-
nuté poloze na II/116 – ulice Mníšecká) odkud 
budou pokračovat po své pravidelné trase.
V  opačném směru pak pojedou po stejné 
trase.

Rekonstrukce povrchu celé silnice by měla 
být dokončena do konce června 2025.

Libor Kálmán (text i foto)

↓ Situační výkres uzavírky v Rymani

Od května čeká Rymani uzavírka – pokračuje rekonstrukce silničního průtahu
V  březnu byla zahájena další etapa rekonstrukce povrchu silnice III/11627 – v  současné době probíhá 
v úseku mezi Novou Vsí pod Pleší a Zahořany.

Oprava povrchu silnice začne v květnu  
z těchto míst
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První únorovou neděli uspořádalo město druhý ročník akce s názvem 
„Vzpomínka na židovské spoluobčany“. Strážníci dohlíželi při akci na 
bezpečnost. Akce proběhla v poklidu.

Dne 12. února proběhlo na ZŠ Komenského 886 školení zaměřené 
na sebeobranu a  krizovou komunikaci. Strážníci, kteří program 
vedli, přiblížili žákům základy bezpečného chování v rizikových si-
tuacích. Děti se dozvěděly, jak správně reagovat v případě ohrožení, 
jak se efektivně bránit a jak komunikovat s neznámými nebo agre-
sivními osobami. Praktické ukázky a modelové situace pomohly žá-
kům lépe si osvojit získané dovednosti. Školení bylo nejen poučné, 
ale i interaktivní a přispěje k větší bezpečnosti dětí ve škole i mimo 
ni.

Někteří z našich strážníků se zúčastnili čtyřdenního kurzu „Základy 
vyjednávání a komunikačně náročné situace v profesi strážníků obec-
ní a městské policie”. Věnovali se tématům, která jsou v každodenní 
práci strážníků klíčová: Psychologické aspekty a komunikace v ná-
ročných situacích; Základy vyjednávání; Domácí násilí, profily 
agresorů a obětí, rodinné konflikty; Profilování rizikových osob, 
situací a  dějů; Řešení konfliktů souvisejících s  náboženstvím 
a práce s cizinci.

Velké díky skvělým lektorům za jejich odborný přístup a cenné zkušenosti: 
Mgr. Tibor Brečka, PhD., MBA, LL.M., Ing. Mgr. Iveta Turková, MBA,  
pplk. v. v. doc. PhDr. Barbora Vegrichtová, Ph.D., MBA,  
mjr. v. v. Ing. Zdeněk Orel, pplk. v. v. PhDr. Iva Lišková, PhD.

Kurz byl financován z prostředků Středočeského kraje a byl určen pře-
devším pro strážníky městských a obecních policií, kteří jsou členy Sva-
zu obecních a městských policií, z. s.

Co si účastníci kurzu odnášejí?
Strážníci odcházejí s  lepšími komunikačními a  vyjednávacími doved-
nostmi, které jim pomohou efektivněji zvládat složité situace, zlepšit 
kontakt s veřejností a profesionálně řešit konflikty.
Tento kurz byl dalším krokem k posílení kompetencí strážníků a zvýšení 
bezpečnosti v našich městech a obcích. Děkujeme všem, kteří se na jeho 
realizaci podíleli, a těšíme se na další vzdělávací aktivity v této oblasti! 

Jaké byly výjezdy z posledního únorového týdne?
Například se jednalo o: pomoc seniorce v bytě při pádu, újezd od čer-
pací stanice, pomoc při poskytnutí první pomoci v lese (na fotografii), 
potyčka mezi sousedy, dopravní nehoda (srážka se zvěří), agresivní 
chování občana na městském úřadě, nebezpečná překážka na D4, po-
dezřelá osoba nahlížející do vozidel, vyhrožování násilím mezi sousedy 
a řada dalších.

Dne 28. února vyjela hlídka k dopravní nehodě se zraněním do obce 
Nová Ves pod Pleší.

Eliška Lodrová, mladší inspektor (text), strážníci městské policie (foto)

Městská policie Mníšek pod Brdy – události v únoru 2025
Během druhého měsíce letošního roku jsme řešili řadu událostí. Pro přehled uvádíme nejzajímavější z nich.

Prezentace se ujali mníšečtí strážníci Eliška Lodrová (preventistka) a Lu-
káš Vlach (oba na fotografii). Návštěvníci, kterých dorazilo zhruba 40, 
získali informace o tom, jak by se měli bránit před útočníkem. Postupně 
se probírala obrana před útočníkem s nožem nebo se střelnou zbraní. 
K rizikovým místům patří obchody, ulice i městská hromadná doprava.
Na začátek uvedli alarmující čísla z  průzkumu, která potvrzují vyš-
ší agresivitu ve školách a  zvýšení násilí mezi dětmi obecně: zatímco 
v lednu 2024 došlo ke 22 skutkům násilného charakteru provedených 
dětmi, v lednu 2025 už to bylo 92!
Probrali konkrétní motivace a chování útočníků, kteří se rozhodli ohro-
žovat okolí nožem nebo střelnou zbraní.

Základní obranné postupy shrnuli do zkratky USB – utíkej, scho-
vej se, bojuj:
–   Pokud máte možnost využít únikovou cestu, utečte!
–   Pokud nemůžete utéct do bezpečí, je třeba najít místo kam se schovat!
–   Pokud je váš život v přímém ohrožení, bojujte!

Zmínili i syndrom takzvaného zamrznutí, ke kterému dochází zpravidla ve 
veřejné hromadné dopravě. Při obtěžování spoléhá okolí, namísto poskyt-
nutí okamžité pomoci oběti, na někoho silnějšího, kdo by mohl zasáhnout.
Pro názornost zveřejnili videa z reálných situací, na kterých byli ka-
merami zachyceni vraždící útočníci ve škole v USA. Zajímavá bylo i vi-
deo z práce policistů, kteří právě dorazili k zásahu před FF UK. Strážníci 
pokaždé chování obětí i svědků na záznamu rozebrali a udělili divákům 
praktické rady, jak v obdobných situacích postupovat.
Cílem přínosné přednášky bylo získání praktických rad a tipů pro 
minimalizaci rizik. Doporučili pořízení účinného pepřového spreje 
nebo SOS tlačítka simulující násilné otevření vozu, které k oknu určitě 
přivolá majitele všech aut z ulice, kde k násilí dochází.

Na závěr proběhla diskuze a nasdílení negativních osobních zkušenos-
tí z řad diváků.

Prezentace v Pavilonu byla součástí série preventivních předná-
šek na téma BEZPEČNOST, ve kterých chtějí strážníci pokračovat 
i do budoucna.

Libor Kálmán (text i foto)

Strážníci měli přednášku o chování v krizových situacích
Ve středu 12. března se ve velkém sálu Pavilonu konala přednáška na téma „Jak se bránit v krizových situacích”.
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J a n  K v a s n i č k a :  N a  m o t o r k á c h  m ě  v ž d y c k y 

Co Tě přivedlo do Mníšku pod Brdy? 
Do Mníšku mě přivedla láska k mojí současné part-
nerce, místní rodačce Monice Veselé, se kterou 
jsem se seznámil v roce 2005. Začal jsem za ní jezdit 
a o rok později jsem se do Mníšku přestěhoval. Ča-
sem se náš vztah rozrostl o dvě báječné děti Anič-
ku a Martina. Díky Monice jsem se dostal do tohoto 
krásného koutu světa, který mě bavil a pořád baví 
objevovat. Když mi to čas dovolí, rád sednu na kolo 
a projíždím se okolní nádhernou krajinou. Už přes 
dva roky mám elektrické kolo, protože si myslím, že 
za celý svůj život jsem se našlapal už dost.

Jak jste se seznámili?
Svedla nás k  sobě náhoda. Oba jsme tehdy pra-
covali na Praze 6 v  Břevnově v  ulici Bělohorská. 
Já v  showroomu společnosti Cagiva, která k  nám 
dovážela italské motocykly a  Monika pracovala 
ve firmě dodávající gastronomické vybavení pro 
velké kuchyně. Začali jsme se potkávat, až z toho 
je už dvacetiletý vztah. Bylo to klasické old school 
seznámeni, ne jak je tomu dnes přes sociální sítě.

Rychlá kola Tě provází celý život. Před motorka-
mi si začínal s bikrosem.
K  ježdění mě přivedl můj táta, který pracoval jako 
právník, ale bavily ho motorky a jeho snem bylo zá-
vodění. V sedmi letech, když jsem začínal jezdit na 
kole, se mě ujal po sportovní stránce a přivedl mě 
k bikrosu. Nastudoval si spoustu trenérských, spor-
tovních i technických věcí, aby mi poskytl maximál-
ní trenérskou podporu. Veškerou ostatní podporu 
mi tenkrát zajišťovala moje mamka, která byla ta-
hounem, tmelem a ekonomem naší rodiny. Koupili 
mi těžké ocelové kolo BMX 20 a začali jsme trénovat 
a jezdit po závodech. Na tu dobu vzpomínám moc 
rád, kolem ježdění byla dobrá parta kluků i  tátů, 
máme spoustu krásných zážitků. Za Motosportclub 
Praha jsem jezdil přebor Středočeského kraje, kde 
jsem se umisťoval zpravidla do 3. místa. Základnu 
jsme měli na Proseku za garážemi, kde byla na hlíně 
pěkná bikrosová trať. Startovalo se z ramp a tréno-
valo se i  dvakrát týdně. Nedávno jsem se tam byl 
podívat, ale už to vypadá úplně jinak, místo trati už 
stojí bytové domy. 

Jak ses dostal k  motorkám? Pamatuješ si na 
svou první motorku?
Začínal jsem asi jako každý kluk na 3,5koňové Jawě 
Pionýr, na které jsem jezdil v  Rodvínově u  Jindři-
chova Hradce, kde jsem u prarodičů trávil pravidel-
ně prázdniny. Táta mi tam stavěl překážky, kropil 
trávu vodou, aby Pionýr jezdil smykem. Pak jsem 
dostal silnějšího Simsona předělaného do terénu, 
a  tak ve 14 letech začala moje motokrosová éra. 
Následovala první motokrosová ČZ 125/516. Po 
Sametové revoluci mi táta koupil prvního Japonce, 
Kawasaki 125 vyrobenou v roce 1987. 

Jak jste se dopravovali na tréninky a závody?
Táta za naši Škodu 120 L zapojil přívěsný vozík, na 
něj přikurtoval motorku a  jelo se trénovat na vel-
ké tratě. Na tréninky jsme o  víkendech jezdili celá 
rodina. Mladší sestra Jitka s  sebou vozila kufřík, 
kde měla omalovánky a kreslila si. V roce 1991 táta 
koupil od pekařů skříňovou Avii 31 N s pětistupňo-
vou převodovkou a  rychlým diferenciálem, takže 
nám to jezdilo i rychlostí 115 kilometrů za hodinu. 

V Rodvínově jsme si ji sami postupně přestavěli na 
obytný vůz. Nakoupila se dřevotříska, ocelové jekly, 
táta uměl svářet a už se pracovalo. Udělali jsme si 
do ní sami vestavbu, kde byla kuchyňka, místo na 
spaní pro čtyři lidi, topilo se tam a dozadu se vešla 
i motorka. Zpětně vidím, jak bylo úžasný, když jsme 
společně s tátou trávili čas při její přestavbě. Tuhle 
sounáležitost a společné tvoření se snažím přenést 
i do vztahu k našim dětem. 

Bez podpory rodičů by to tedy nešlo.
Samozřejmě, že ne. Vždycky to byl a dosud je ná-
roční koníček. V  tomto směru jsem měl od nich 
maximální podporu. Byli jsme naprosto běžná 
čtyřčlenná běžná rodina s obvyklým příjmem by-
dlící v paneláku v pražských Modřanech. Svůj sen 
závodit si táta splnil až v mé osobě. Vždycky mi 
říkal, že motorka je za odměnu. Trénovat jsem mu-
sel komplexně: běhal jsem, sprintoval a cvičil pro 
nabrání fyzičky. Já tenkrát běhání nesnášel. Táta jel 
vedle mě na Pionýru a volal na mě: „Je to pomalý, 
musíš přidat!“ Spoustu času jsem trávil i v posilov-
ně. V  tomto ohledu byla takzvaná suchá příprava 
nezbytná. Trénovat na motorce ani každý den ne-
jde, protože je to zase o penězích: ojíždíš materiál, 
ojíždíš pneumatiky, je drahý servis. 

Vzpomínáš si na svůj první motokrosový zá-
vod?
Pamatuji si na něj velmi dobře. Jel se v roce 1990 na 
pískové trati v Záboří nad Labem a já jsem si tam 
v posledním kole zlomil pravou ruku. 

Neodradilo Tě tohle zranění od závodění?
Vůbec ne, protože to byla taková ta rozumná zlo-
menina, že jsem ani nevěděl, že to mám zlomené. 

Až druhý den jsme šli do nemocnice a tam zjistili, 
že jsem si přepůlil kost nad zápěstím. Tři týdny 
jsem měl sádru a pak následovaly rehabilitace.

Zranění se Ti tedy nevyhýbala?
Musím to zaklepat, protože všechno pokaždé do-
padlo v pořádku a pořád jsem tady. I když vím, že 
kličkuji na tenké hraně, naštěstí se mi nikdy nestal 
fatální úraz, který by mě přibil k posteli. Samozřej-
mě se mi stávaly běžné motokrosové úrazy jako 
výrony, zlámané klíční kosti, utržené ramenní vazy. 
K nejtěžším zraněním patřilo několik ztrát vědomí 
při různých srážkách nebo pádech o asfalt. Dodne-
ška mám schované přilby s  popraskanými celými 
skořepinami. Když jsem prodělal čtyři ztráty vědo-
mí během relativně krátkého časového rozmezí, 
tak jsem dokonce od neuroložky dostal na nějaký 
čas stopku na veškerý sport. Brzy mi bude 49 let, 
takže se to už trošku projevuje. Občas zabolí úpony 
nebo třísla, občas cítím záda nebo krční páteř. Ale 
tohle není v  našem věku nic neobvyklého, tyhle 
problémy mívají i lidé se sedavým zaměstnáním.

Poradil bys čtenářům, jak se má správně spad-
nout z motorky?
Jsou vlastně jenom dva typy pádů: ten, co dopad-
ne dobře a ten, který skončí špatně. Úplně přesný 
návod nemám, ale za sebe můžu říct, že je hodně 
důležité zachovat koordinaci pohybu. To zname-
ná nepadat na citlivá místa, ale snažit se tam dát 
před sebe ruce, aby se člověk nebouchnul do hla-
vy.  Většinou se to ani moc ovlivnit nedá, protože 
to přijde tak rychle, a vím to z vlastní zkušenosti, 
že  ani nestačíš včas zareagovat. Spíš je to o  tom, 
aby měl jezdec dobře připravené tělo. Cvičit, aby 
měl svalový korpus, který ho podrží v  momentě, 
kdy nějakou ránu dostane. 

Jak vypadala Tvá motokrosová kariéra?
Začínal jsem na mistrovství republiky v kubatuře do 
125 cm³ a  dostal jsem se do jednoho z  největších 
motokrosových týmů u nás, což byl West Team Mo-
toman Pepy Tomana. Z motokrosu ale žádné tituly 
nemám, byla tam mezi jezdci obrovská konkurence. 
Jezdili se mnou velká motokrosová jména jako Petr 
Kovář, Miroslav Kučírek nebo Petr Kuchař. Když jsem 
v rozjížďce dojel na 12., nebo 15. místě, byl to pro 
mě úspěch. K motokrosu jsem se trochu vrátil v loň-
ském roce, abych něco dělal. Jezdím ve třídě Vete-
rán 40, což je pro závodníky čtyřicátníky. Jak jsme 
společně zestárli, tak se v téhle třídě zase potkávám 
s lidmi, se kterými jsem jezdil v 90. letech.

Největších úspěchů si dosáhl až v disciplíně su-
permoto.
Kvůli zaměstnání jsem začal motokros trochu za-
nedbávat a začal jsem více jezdit na silniční motor-
ce. A od toho byl už jen kousek k nové disciplíně 
supermoto, jejíž první závod se u  nás jel v  roce 
1999 v Brně. Je to takový kříženec mezi motokro-
sem a silničním závoděním. Jezdí se na motardech, 
což je motokrosová motorka obutá na silničních 
pneumatikách s upraveným pérováním i brzdami. 
Trať tvoří ze 70 % asfalt a  zbytek je v  terénu. Su-
permoto se mi zalíbilo, na závodní trati mi to šlo. 
Tehdy jsem dostal nabídku od Ing. Drahomíra 
Medvedě, abych jezdil za tým společnosti Cagiva 
s. r. o., což byl dovozce italských motorek. Nabídl 

Kola a motorky ho provází celý život. Začínal bikrosem, přes motokros se dostal až k třídě supermoto, 
ve které se stal šestinásobným mistrem České republiky. Již téměř 20 let žije v Mníšku pod Brdy, kam 
přišel za láskou. Kromě rodiny mu učarovala také krásná brdská příroda.

Autor si v rozhovoru s Janem Kvasničkou tyká, protože se dlouhodobě znají.

Jan Kvasnička (* 1976 v Praze)
Většinu svého dosavadního života prožil 
v Praze na Spořilově a Modřanech, od roku 
2006 bydlí v  Mníšku pod Brdy. Vystudoval 
obor strojírenství na Střední průmyslové 
škole Na Třebešíně. 
Je šestinásobným mistrem ČR v supermotu. 
Je  i mistrem ČR v závodech automobilů do 
vrchu.
S partnerkou Monikou Veselou mají dvě děti, 
dceru Aničku (13 let) a syna Martina (6 let).
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mi u nich zároveň i zaměstnání, kde jsem měl na 
starosti zásobování obchodních zástupců po celé 
České republice náhradními díly.

Jak moc je pro závodníka důležitá fabrická pod-
pora?
Fabrická podpora je pro závodníka po finanční 
stránce naprosto zásadní. Nemusíš se starat vlast-
ně o nic. Oni zajistí všechno: od motorky, přes její 
servis, vybavení jezdce až po dopravu a ubytování 
na závodech. Jednu až dvě motorky jsem měl od 
nich doma na závody, další motokrosovou motor-
ku jsem měl na trénování. Na závody mi vozili další 
motorku v kamionu nachystanou z Itálie. Tohle ob-
dobí považuji za svou zlatou éru. 

Na jakých motorkách si v té době jezdil?
Závodil jsme na motorkách Husquarna o  obsahu 
660 cm³. Této značce jsem zůstal jsem věrný až 
do roku 2014, kdy je koupila rakouská společnost 
KTM. Potom jsem jezdil na španělských motorkách 
GASGAS a dneska mám značky Rieju a Kawasaki.

V supermotu jsi patřil ke špičce, šestkrát si vy-
hrál mistrovství republiky. Dostal ses i na mezi-
národní závody? 
V  největším laufu jsem jezdil německý a  italský 
mistrák, vždy jen vybrané závody. V roce 2001/02 
mistrovství Evropy a  2004/05 mistrovství svě-
ta. Současně se vším samozřejmě český mistrák. 
Nejdál jsem jel závodit na mistrovství světa do 
Španělska do Finestratu u Alicante, kde se povedl 
i nejlepší výsledek. Bylo to 5. místo v nejsilnější tří-
dě mistrovství světa. Nejlepšího umístění ve světo-
vém žebříčku jsem dosáhl v roce 2004/05, kdy jsem 
skončil na 13. místě celkového hodnocení sezóny.

Kdy si se závody v supermotu skončil?
Se supermotem jsem skončil v  roce 2009. Pak 
jsem se k tomu ještě vrátil na dva závody v rámci 
veteránské třídy v  roce 2013, ale už tam nepano-
vala taková atmosféra, kterou jsem měl rád. Když 
supermoto začínalo, pohybovala se kolem super 
parta lidí. Po závodech jsme se sešli v  hospodě 
nebo v depu, dali si pivo, kecali jsme a byla legrace. 
Tohle už pak po letech nefungovalo, každý byl sám 
za sebe, večer zavřené stany a dělalo se na motor-
kách. To mě už nebavilo, pro mě to musí být v prv-
ní řadě zábava. Pokud to nemá být zábava, nemá 
smysl to dělat. 

Jaký jsi řidič v běžném silničním provozu?
Na silnici jezdím podle předpisů. Mám silniční mo-
torku o rozumném výkonu 74 koní, a když vyrazím, 
tak si jedu někam na pumpu na kávu a kochám se 
krajinou. Baví mě, když cítím vůni sklízeného obilí 
nebo zorané země. To samé mám v autě. Po dálnici 
jezdím rychlostí 120 kilometrů za hodinu, poslou-
chám rádio, telefonuji samozřejmě přes handsfree, 
nebo si povídáme. Nemám potřebu letět větší 
rychlostí. Většina mých aut byla dodávky, které 
mám kvůli práci a závodům. 

Vystupuješ i v roli komentátora závodů?
Jednou jsem v brněnském obchodním centru Olym-
pia spolukomentoval supermoto akci se známým 
moderátorem Patrikem Hezuckým. Nebylo vůbec 
jednoduché se s ním sladit, on jel pořád po své linii 
vtípků, já se spíš soustředil na motorky a výkony jezd-
ců. Nejvíce jsem si komentování užil v Hrušovanech 
u Brna, kde Tomáš Ševčík pořádal motardové závody. 
Měli jsme všechno profi: stage i aparaturu. Ze začátku 
to byla vyloženě legrace, užíval jsem si to a bavil se 
tím. Pak už to ale přerostlo do velkých rozměrů, kdy 
se streamovalo na YouTube a začali nás usměrňovat 

stylem, abychom se nebavili o hloupostech a mluvili 
k věci. To už mě přestalo bavit a komentování jsem 
stopnul, protože z  původní legrace pro místní lidi 
a nadšence se to dostalo někam jinam.

Vlastníš motoservis Falco Motorsport. Co Tvůj 
servis poskytuje?
Živnostenský list na opravy motorek mám od roku 
1998. Nemám žádnou vyhraněnou značku, ale dě-
lám běžný servis úplně na všem, od babet, přes sk-
útry, motorky až po čtyřkolky. Pokud to umím a vím 
jak na to, tak se snažím stroj opravit. Do práce si při-
náším prvky, které jsem se naučil na závodech, což 
je hlavně pečlivost. Dodnes připravuji pár klukům 
motorky i na závody – jak endura, tak i motokrosy.

Proč jsi svou firmu pojmenoval Falco?
Je to moje přezdívka ještě z doby, kdy jsem dělal 
pro dovozce italských motorek. Kolegové mi říka-
li Sokolíku, „Sokolíku, kam zase letíš?“ a  podobně. 
V  Itálii to překládali jako Falcolino, takže nakonec 
jsem byl pro všechny Falco.

Poskytuješ i motokurzy, co to obnáší?
Motokurzům se nevěnuji vyloženě cíleně, protože 
mi na ně nezbývá moc času. Pokud se mi zájemce 
sám ozve a domluvíme se, tak kurz proběhne. Ze 
75 % je to o jízdě v terénu, kde se projeví všechny 
nedostatky daleko výrazněji, protože tam je tech-
nika jízdy náročnější než na silnici, které se věnuje-
me spíš jen okrajově. Ne všechno ale začíná a končí 
za řídítky na trati. Je důležité si před tréninky sed-
nout a  popovídat si, co od toho člověk očekává. 
Nastavit si tělo a především hlavu, protože fungo-
vání na trati se odvíjí od pohody. 

Která motorka je nejlepší pro začátek? Jak si 
pro sebe vybrat ideální motorku?
Zjednodušeně řečeno, ideální motorka pro začá-
tečníka je ta, na kterou se cítíš, a  na kterou máš. 
Určitě nejdi do toho s představou, že nejlepší mo-
torka je ta nejvýkonnější a nejrychlejší. A i když ne-
mám nic najeto, tak ji prostě chci. To je nejrychlejší 
cesta do hrobu. Motorka o  výkonu 200 koní fun-
guje jak stroj času: přidáš plyn a jsi v zatáčce dřív, 
než si myslíš. A pak to musíš rychle vyřešit, co s ní 
budeš v té zatáčce dělat. Jak nejsou zkušenosti, tak 
je to skok do pole a v lepším případě to skončí roz-
sekanou motorkou a zlomenou rukou.

V roce 2009 si ze závodních motorek přesedlal 
do aut a jezdíš rallye. Co tě k tomu vedlo? 
Vedlo mě k tomu objevování mých dalších nedoved-
ností. Zbláznil jsem se do Subaru Impreza STI, modré-

ho auta s velkým křídlem a zlatými koly. Zkusil jsem 
v něm jet závody do vrchu na uzavřené trati, abych 
zjistil, jaké to je jet naplno. Jestli to vůbec umím a po-
rovnat se s lidmi, kteří závodí. Po závodě si řekneš, že 
neumíš fakt nic, anebo tam zjistíš, že by v tom nebylo 
vůbec špatný pokračovat. A mě to zřejmě šlo, proto-
že jsem o rok později vyhrál české mistrovství závodů 
automobilů do vrchu. Jedním z  jeho podniků je už 
pár sezón i závod Řevnice – Mníšek.

Jaké máš závodní auto?
Dříve jsem měl turbová auta jako Subaru Impreza 
nebo Mitsubishi Lancer. Měly pohon 4×4, moc ří-
dících jednotek, tři diferenciály, spoustu technic-
kých věcí. Závodit s nimi pro mě bylo už finančně 
neúnosné. V  roce 2017 jsem je prodal a  koupil si 
BMW e30 z roku 1989, 16V o obsahu motoru 1800 
cm³. To auto mě začalo tak bavit, že jsem se rozho-
dl z něj postavit pěkné historické závodní auto na 
mistrovství republiky. Pracoval jsem na tom 7 let 
a v loňském roce to jelo první závody. Jednou bych 
v něm chtěl jet proslulou Rally legend v  italském 
San Marinu, kde až tak nejde o  výsledný čas, ale 
o radost z jízdy tratí a show pro diváky.

Podědily po Tobě děti závodnické geny?
Myslím, že ano. Dcera Anička od mala jezdila závo-
dy na kolech a v sedmi letech vyhrála dětský seriál 
závodů Bikeclinic cup. U  ní jsem ale udělal chybu 
a  přepálil své tatínkovské ambice. Svými nároky 
jsem jí to závodění spíše znechutil, takže se pak 
skoro rok kola nedotkla. Dnes ale zase trénuje a je 
členkou mníšeckého BikePuzzle teamu a zase poku-
kuje po závodech. Já doufám, že je pojede, protože 
jí to jde a  je šikovná. Když nesedí v sedle kola, tak 
v sedle nějakého koně, což je v současné době asi 
její největší koníček. 
Syn Martin už jezdí lehké tratě na malé motorce  
a je v tom moc šikovný. Určitě je lepší, než jsem býval 
já v  jeho letech. Začínal na elektrickém odrážedle, 
pak měl malou Yamahu PW, na které dojel při svém 
prvním závodě ve Stříbře na druhém místě. Bylo pro 
mě hodně dojemné, když jsme ráno šli na administ-
rativní přejímky, já tlačil svoji velkou Kawasaki a Mar-
tin vedle mě tlačil jeho malou Yamahu. Dneska, ač 
z ní ještě nedosáhne nohama na zem, má Husquar-
nu o objemu 50 cm³. Žádné velké závodnické ambi-
ce s ním ale nemám. Pro mě je nejdůležitější, aby se 
tím bavil. Rozhodně to pro něj bude lepší, než aby 
trávil dny koukáním do telefonu. Vedu ho k  tomu 
stejným způsobem, jak mě to kdysi učil můj táta. 

Ptal se Libor Kálmán
Foto: Petr Marhoul, rodinný archiv Jana Kvasničky

b a v i l a  a t m o s f é r a  a  d o b r á  p a r t a  l i d í

S rodinou
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Jedná se o její 1. ročník. Na účastníky čeká den plný smíchu a zážitků, 
doprovodný program a ceny pro soutěžící.
Akce proběhne v obecním parčíku mezi 10. a 18. hodinou.
Soutěžit budou čtyřčlenné smíšené týmy 65+ (s 1 až 2 náhradníky).

Závodní disciplíny, které prověří nejen kondici, ale také smysl pro hu-
mor a ochotu bavit se a hrát si, budou rozděleny do tří bloků:

1. Mentální stimulace a jemná motorika
–  Popelka spočívá vybírání korálků mezi luštěninami a jejich navlékání.
–  Kimova hra je o zapamatování si co nejvíce předmětů na čas.
–  Budou se sestavovat puzzle se znakem obce.  

2. Fyzická kondice a zručnost
– Shazování kuželek v řadě (Mölkky)
– Kroket na čas
– Lukostřelba

3. Zábavné disciplíny
–  Olympijský obraz – soutěžící vytvoří nehybný obraz vylosované 

sportovní disciplíny.
–  Kuchařská pohotovost – výroba občerstvení z  předem připrave-

ných surovin.
–  Kainarova veršovaná – skladba, recitace, či případně i  inscenace 

vlastní básně na téma obce týmu.

Startovné činí 400 Kč za tým. V ceně startovného je oběd a pitný režim 
po celý den.
Přihlašovat své týmy můžete do 17.  dubna na e-mailové adrese:  
sovavoznice@seznam.cz. 

Pořádá S.O.V.A. – Spolek Okrašlovacích Voznických Amatérů za pod-
pory obce Voznice.

Libor Kálmán

Seniorské týmy jsou zvány k účasti na sportovních hrách
Sportovně zábavná akce pro aktivní seniory s názvem BRDSKÉ KRUHY se koná v neděli 18. května ve Voznici.

TERMÍNY OTEVŘENÍ MNÍŠECKÉ POTRAVINOVÉ BANKY  
V PRŮBĚHU DUBNA 2025:

Sklad potravin v Městském kulturním středisku (Na Oboře 610) je otevřen jednou za 14 dní. 
V nejbližších dnech to vychází na čtvrtky 10. a 24. dubna od 14:00 do 15:00.

Je určen lidem, kteří se ocitli v tíživé životní situaci (samoživitelky, senioři, invalidé a podobně). 
Rádi bychom poděkovali Charitě ČR i Farní charitě Mníšek pod Brdy za doplnění skladu o další potraviny a drogerii!
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Dvě herečky se třemi maňásky vyprávěly před sálem naplněným dětmi 
i rodiči klasickou pohádku o vítězství dobra a potrestání zla.

V neděli 9. března měla svátek Františka, a proto se holčička chystala 
navštívit svou babičku Františku. Maminka jí do košíku dala mýdlo, bá-
bovku a láhev ginu. Holčička si věřila, a proto ji maminka na cestu za 
babičkou pustila samotnou, a na ochranu jí na hlavu uvázala čepeček 
zvaný karkulka červené barvy – odtud Červená karkulka.
Holčička se s plným košíkem vydala na cestu s písničkou na rtech: „Já 
mám pěkný čepeček, nejsem žádný chlapeček. Jdu si takhle cestičkou za 
svou babičkou.“ Za chvilku přišla do lesa, „kde nežije ani živáček“ – až na 
vlka. „V lese žije zvíře. Tohle zvíře si uši líže, chodí sem a tam…a žere lidi.“

Přeochotný hladový vlk jí nabídl doprovod, protože je „k sežrání“. Ces-
tou z holčičky vymámil informaci, že její babička žije v chaloupce na kraji 
lesa u velkého dubu. Když konečně zjistil, co potřeboval, holčičku opustil 
a spěchal do chaloupky, protože tam na něj čekal „předkrm i hlavní chod“.
V  chaloupce nejdříve slupnul babičku jako „předkrm“ a  těšil se na 
„hlavní chod“ – který dorazil za chvilku i s dárky. Holčičce se nejdříve 
„babička“ nezdála, protože měla velké uši a  oči. Po dotazu na velké 
zuby už na nic nečekal a schlamstnul i ji. Přežraný vlk si pořádně loknul 
z láhve ginu a tvrdě usnul spánkem spravedlivých.
V  publiku se naštěstí našel „myslivec“ Lukáš, který se rozhodl babičku 
i s  její vnučkou zachránit. Svou flintu ale musel odložit, „protože vlci jsou 
chránění a střílet se nesmí“. Rozepnul vlkovi zip a z břicha mu postupně vy-
táhl babičku i Červenou karkulku, které  kupodivu „nebyly ani uslintané“.
A  protože zlo se musí potrestat, rozhodly se herečky vlka zneškodnit. 
Do  břicha mu daly těžké kameny a  zapnuly zpátky zip. Probuzený vlk 
měl obrovskou žízeň (asi kocovina po vypitém ginu) a vydal se ke studni 
pít. Měl ale tak těžké břicho, že se přes okraj do studny převalil a utopil se.
Nakonec tedy všechno dobře dopadlo. Červená karkulka odevzdala při-
nesené dárky, i když láhev od ginu, který měla babička nejraději, už byla 
kvůli vlkovi prázdná. 
Pronesené poselství na závěr: „Děti, dávejte si pozor na vlky!“

Příběh o  Červené karkulce byl třetím z  cyklu Pohádková neděle, 
který se bude opakovat pravidelně každé druhé nedělní dopoledne 
v měsíci. Pohádky budou v Pavilonu, pro letní měsíce se přestěhují 
na Farní zahradu na náměstí.

Libor Kálmán (text i foto)

V Pavilonu jsme zachránili Červenou karkulku ze spárů vlka
Druhou březnovou neděli do Pavilonu přijelo Divadlo Bořivoj s pohádkou plnou písniček o Červené karkulce.

Myslivec Lukáš zachraňuje z vlkova břicha babičku
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Součástí tohoto nevšedního kulturní-
ho zážitku se můžete stát i vy, a to buď 
jako divák, nebo jako soutěžící.

•  Je ti mezi 6 a 18 lety?
•  Rád/a zpíváš a myslíš si,  

že máš talent?
•  Tak právě pro tebe je určena  

pěvecká soutěž Brdský kos.

Přihlášení do soutěže je snadné, stačí vyplnit 
a odeslat formulář, který najdete po načtení při-
loženého QR kódu, nebo na webových strán-
kách: bit.ly/BrdskyKos2025 – na této stránce 
najdete také podrobná pravidla.
Termín pro podávání přihlášek do soutěže je  
do 5. května 2025.

Soutěžící budou rozděleni do celkem pěti kategorií podle věku:
–  I. kategorie: 6 až 8 let,
–  II. kategorie: 9 až 11 let,
–  III. kategorie: 12 až 14 let,
–  IV. kategorie: 15–18 let
–  V. kategorie je pro vícečlenná seskupení.

Aktuality budou průběžně zveřejňovány na facebookovém profilu 
Brdský kos – pěvecká soutěž pro děti a mládež.

Na finalisty Brdského kosa 2025 čekají nejen hodnotné ceny od 
sponzorů, ale především možnost vystoupit veřejně na akcích pořáda-
ných městem.

Dětská pěvecká soutěž Brdský kos vznikla v roce 1999. Její základní 
myšlenkou bylo dát možnost zazpívat si před diváky a před odbor-
nou porotou každému, kdo má zpěv rád a chce se předvést ostat-
ním. Za více jak 20 let se soutěž posunula. Hlásí se na ni děti z celé 
republiky (v počtu cca 100 dětí) a podávají téměř profesionální vý-
kony. Úspěšná účast či případné vítězství se v několika případech 
staly odrazovým můstkem pro to, aby se děti dále věnovaly zpěvu 
nebo hudbě, aby je studovaly a dále se v těchto uměleckých obo-
rech rozvíjely.

Libor Kálmán

Star tují  přihlášk y na X X V. roční k Brdského kosa
V sobotu 24. května se velký sál mníšeckého Pavilonu rozezní zpěvem talentovaných dívek a chlapců, 
pro které je hudba koníčkem a radostí. Letošní Brdský kos bude mít půlkulaté výročí – mladí zpěváci 
se potkají již popětadvacáté!

  denně aktuální informace o dění v Mníšku

www.zpravyzmnisku.cz
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Římskokatolická farnost Mníšek pod Brdy pořádá

MÁJOVÝ KONCERT
v neděli 4. května od 18:00

v kostele sv. Václava
Zazní skladby J. Haydna, C. M. von Webera,  
C. Saint-Saënse nebo J. K. Nerudy.
Účinkují:
Příbramská filharmonie 
a žáci ZUŠ Řevnice
Tobiáš Balkovský – violoncello
Anežka Frýdlová – housle
Marie Bartáková – klavír
Matyáš Novák – klarinet
Filip Slavík – trubka

diriguje
Veronika Kopecká

Dobrovolné  
vstupné bude  
použito na opravu 
kostelních lavic.
 
sponzor koncertu:

mnisekpodbrdy       zpravyzmnisku.cz       mnisek.cz

PŘEHLED KULTURNÍCH, SPORTOVNÍCH A SPOLEČENSKÝCH AKCÍ KONANÝCH V DUBNU
název datum začátek místo pořádá

Výstava Putování za našimi světci duben 1. 4. Barokní areál Skalka město Mníšek pod Brdy

Výstava výtvarných prací žáků ZUŠ duben 6. 4. klášter na Skalce město Mníšek pod Brdy

Recitál písničkářky Ruby Rhyme 3. 4. 18:00 kavárna Malý mnich Ruby Rhyme

Vernisáž výstavy výtvarných prací 6. 4. 15:00 klášter na Skalce město Mníšek pod Brdy

Velikonoční výtvarná dílna (pro seniory) 7. 4. 9:00 Volnočasový klub (Městské kulturní středisko) město Mníšek pod Brdy

Jarní tvoření  (pro děti a mládež) 7. 4. 14:00 Volnočasový klub (Městské kulturní středisko) Magdaléna, o. p. s.

Najíme se – trhy s farmářskými produkty 12. 4. 8:00 Předzámčí město Mníšek pod Brdy

Velikonoční tvořivá dílna (pro děti) 12. 4. 10:00 Městské kulturní středisko – sál v 1. patře město Mníšek pod Brdy

Rarášci a zvířátka – z cyklu Pohádková neděle 13. 4. 10:00 Pavilon město Mníšek pod Brdy

Den podle Volnočasáků (pro děti a mládež) 14. 4. 14:00 Volnočasový klub (Městské kulturní středisko) Magdaléna, o. p. s.

Velikonoční jarmark, snídaně a bazar 16. 4. 7:40 prostor před ZŠ Komenského 420 ZŠ Komenského 420

Hřbitovy a funerální architektura  
napříč časem – přednáška

16. 4. 19:00 Pavilon Rorejs, z. s.

Knihohrátky s mrňátky 17. 4. 9:00 a 10:00 městská knihovna město Mníšek pod Brdy

Pašijové hry 19. 4. 10:30 zámecká zahrada Magdaléna o. p. s.

Mozartova Korunovační mše – koncert 20. 4. 17:00 kostel sv. Václava město Mníšek pod Brdy

Potravinová sbírka 26. 4. 8:00 supermarket Albert město Mníšek pod Brdy

Komentovaná prohlídka Skalky 26. 4. 15:30 Barokní areál Skalka město Mníšek pod Brdy

Sportovní den 28. 4. 14:00 Volnočasový klub (Městské kulturní středisko) Magdaléna, o. p. s.

Čarodějnice – stavění májky 30. 4. 14:00 Předzámčí město Mníšek pod Brdy

Čarodějnice – zábavní program 30. 4. 16:00 fotbalový stadion FK Mníšek pod Brdy

Aktualizovaný seznam akcí najdete na webu: bit.ly/AkceMnisek
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Cílem jarní pouti je nabídnout návštěvní-
kům možnost objevit zajímavá místa regio-
nu, vychutnat si krásu a klid přírody a zažít 
pocit, který vnímali poutníci při putování 
za svatými místy v minulosti. Trasa povede 
krásnou krajinou brdských Hřebenů a Čes-
kého krasu. Pouť bude pro účastníky zdar-
ma. Vydat se na ni může kdokoliv. 
Pouť začne v  sobotu ráno před budovou 

berounského vlakového nádraží. Každý může vyrazit svým tempem, 
nicméně v 8:15 se lze přidat ke skupině s průvodcem. 
Cesta z Berouna povede do Tetína, místa spojeného s životem sv. Lud-
mily, kněžny a první české světice. Pro zájemce bude okolo 9. hodiny 
připravena komentovaná prohlídka kostelů sv. Ludmily a sv. Kateřiny. 
Dále trasa povede národní přírodní rezervací Koda, vesnickou památ-
kovou zónou Korno, městečkem Liteň, vesnicí Svinaře a  Halouny, na 
jejichž okraji se ponoříte do brdských lesů.
Posléze budete pokračovat až k poutnímu areálu Skalka, který je uni-
kátním místem, kde se nachází kostelík sv. Máří Magdalény, bývalý 
klášter, 14 kapliček křížové cesty a poustevna. Genius loci tohoto místa 
přitahuje pozornost lidí již z dálky. Pro zájemce bude připravena pro-
hlídka areálu v 15:30. Prohlídka se uskuteční také v rámci celorepubli-
kové akce Brány památek dokořán. Sobotní putování bude zakončeno 
na náměstí v Mníšku pod Brdy.

Trasa pouti měří 24,9 km a můžete si ji prohlédnou po naskenování QR 
kódu.
Akci pořádají destinační agentura Berounsko, Turistická oblast Brdy 
a Podbrdsko a Ultreia za podpory Středočeského kraje.

Luboš Kožíšek za Turistickou oblast Brdy a Podbrdsko

Na poslední dubnovou sobo-
tu 26. 4. 2025 od 15:30 jsme 
pro návštěvníky Skalky při-
chystali komentovanou pro-
hlídku poutního areálu. Při 
této příležitosti bude možné 
navštívit poustevnu, která za 
svými branami ukrývá nádher-
né sousoší Pieta od vynikajícího 
barokního sochaře Jana Broko-
ffa (na fotografii). Poustevna 
bývá i  v  sezoně veřejnosti ne-
přístupná, otevírá se pravidelně 
jen o  Velikonocích a  Skalecké 
pouti. Komentované prohlídky 
jsou tak další příležitostí, kdy 
je možné si tuto památku pro-
hlédnout i zevnitř.
Členská města Sdružení historických sídel Čech, Moravy a Slezska ote-
vírají pro veřejnost často běžně nepřístupné objekty k  Mezinárod-
nímu dni památek a sídel. Město Mníšek pod Brdy se do této akce 
pravidelně zapojuje.

Luboš Kožíšek, 
správce barokního areálu Skalka

Třetí  r oč ní k  jar ní  pouti  z a  perlami  Ber ounska, 
Br d  a   Podbr dska  z ahájí  turis tic kou  sezonu

Dubnová komentovaná 
prohlídka Skalky se uskuteční 
v rámci celorepublikové akce 
Brány památek dokořán

Turistické destinace Berounsko, Brdy a Podbrdsko a spolek Ultreia společně připravili třetí ročník jarní 
pěší pouti za architektonickými a přírodními perlami, která se uskuteční v sobotu 26. dubna a zahájí 
letošní turistickou sezonu. 

Ilustrační foto
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KNIHY PRO DĚTI

PTAČÍ POHÁDKY
Martina Boučková
Jaký ptáček si obléká svatební kabátek, hlídá 
lesní království nebo léčí stromy? Odpovědi 
na tyto a další otázky najdeš v knížce Ptačí po-
hádky, která tě zavede na kouzelnou cestu za 
ptáčky z naší přírody. 

PÉŤA ŘÍKÁ DOBROU NOC
Marta Galewska – Kustra
Další knížka s  oblíbeným hrdinou Péťou, se 
kterým se děti učí správně mluvit, rozšiřují si 
slovní zásobu, a ještě se jim bude lépe usínat.

HROMTROL / Stephan Pricken
Malému trolovi se dnes nic nedaří. Obrázkový 
příběh o hněvu a jeho působení na okolí. 

EDA TO NEVZDÁ 
Lu Fraserová
Veršované vyprávění s celostránkovými ilust-
racemi o síle přátelství, o sebedůvěře, odvaze 
a překonávání strachu.

BOLESTNÉ SLIBY
Rebecca Ross
Emotivní zakončení příběhu, který se začal 
psát v bestselleru Božští rivalové.

TŘI MALOSTRANŠTÍ KOSTLIVCI
Petr Stančík
Každý rok se tato zkostnatělá trojice setkává 
na plese pekelné hraběnky. Podaří se jim vy-
svobodit ze zakletí? 

KNIHY PRO DOSPĚLÉ

ZMIZELÉ DÍVKY 
Claire Doug
Mrazivý thriller plný nečekaných zvratů, ve 
kterém se novinářka Jenna snaží objasnit zá-
hadné zmizení místních dívek před dvaceti 
lety, a  kde hlavní roli hrají rodinná tajemství 
a lži.

USEDLOST 
Maria Turschaninoff
Román finské švédsky píšící autorky o  osu-
dech jedné rodiny, o  hlubokých kořenech 
a paměti země.

ZÁLETNÝ MANŽEL…  
ŽENA NA VÁLEČNÉ STEZCE
Alena Jakoubková
Lorenu opustí manžel krátce po svatbě kvůli 
jiné ženě. Když ale zjistí, že je Lorena těhotná, 
vrátí se k ní – jeho zálety ovšem nepřestanou 
a Lorena se rozhodne, že už mu nic jen tak ne-
daruje.

Z DENÍČKU DELEGÁTKY  
CESTOVNÍ KANCELÁŘE
Natálie Samková
Zajímalo by vás, co vše se může během za-
hraniční letní dovolené odehrát? Kniha vás 
zavede do zákulisí práce delegátky cestovní 
kanceláře.

VĚČNÝ KRÁL / L. J. Adrews
Temná fantasy ze světa pirátů, kde nechybí 
mořské sirény, čarodějnice, fae, magie a samo-
zřejmě ani láska.

TAJNÝ VEČÍREK
Patricia Gibneyová
Jedenáctý detektivní případ inspektorky Lo-
ttie Parkerové. Divoký a  tajný večírek se stal 
osudným sedmnáctileté dívce, která byla poté 
nalezena mrtvá.

HÁDANKA Z BLETCHLEY
Ruta Sepetys 
Na podkladě skutečných historických událostí 
z Bletchley Parku v Anglii na počátku 2. světo-
vé války se odvíjí napínavý špionážní román 
přibližující osudy několika mladých lidí, kteří 
se ocitnou před mnoha záhadami i závažnými 
rozhodnutími. 

Tereza Bauerová, knihovnice

Představujeme čtenářům nové publikace v městské knihovně
knihovna.mnisek.cz / telefon: 318 592 552, 731 693 021 / e–mail: knihovna@mnisek.cz

středa 16. dubna 2025 19.00 hodin 
v sále Pavilonu ZŠ Mníšek pod Brdy

vstupné 80 /40 Kč    |    rorejs.mnisek.cz

HŘBITOVY 
A FUNERÁLNÍ 

ARCHITEKTURA 
napříč časem

ROREJS
PRO VÁS TENTOKRÁT PŘIPRAVIL…
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Výsledkem je mladý lesík, který jsme společně s  dětmi, pedagogy 
a rodiči vysadili na školním pozemku. A právě díky této iniciativě jsme 
6. března získali prestižní ocenění Zlatý rýč v kategorii škol.

Soutěž Zlatý rýč organizovaná Nadací partnerství oceňuje nejak-
tivnější školy, obce, spolky, firmy a zemědělce, kteří se podílejí na 
výsadbě stromů ve volné krajině či ve městě. Hodnocení probíhá 
podle počtu vysazených stromů přepočteného na počet žáků školy.

Tato naše školní lesní učebna se brzy rozroste o  další prvek – novou 
venkovní učebnu polytechniky, která bude sloužit nejen k výuce pří-
rodovědných a environmentálních předmětů, ale i k dalším praktickým 
aktivitám.

Děkujeme všem, kdo pomohli!

Ocenění Zlatý rýč patří celé školní komunitě – žákům, pedagogům 
i rodičům, kteří se na výsadbě podíleli. Velký dík patří také Vzdělávací-
mu centru Tereza za metodickou pomoc.
Jsme hrdí na to, že naše škola jde příkladem v péči o životní prostředí 
a aktivně přispívá k zelenější budoucnosti. Nový školní lesík i venkovní 
učebna se stanou místem, kde se děti budou učit, zkoumat a objevovat 
svět přírody přímo venku.

Ocenění Zlatý rýč získali: 
V kategorii ZEMĚDĚLCI: Jaromír Žíla – za 340 vysazených stromů 
V kategorii VEŘEJNÉ INSTITUCE: Povodí Vltavy – 19 003 
V kategorii SPOLKY A OBČANÉ: Spolek pro agrosadařství – 571 
V kategorii MĚSTA A OBCE: obec Krasíkov – 1 039 
V kategorii ŠKOLY: ZŠ Komenského 420, Mníšek pod Brdy – 750 
V kategorii FIRMY: Zámek Světlá – 569 

Věra Strnadová (text)
Foto: Klára Hlavatá (Nadace Partnerství)

Zde se v  reprezentačních prostorách Galerie středočeského kraje 
(GASK) konala bronzovo-stříbrná DofE ceremonie za přítomnosti vý-
konné ředitelky Gabriely Drastichové, regionální manažerky Evy Bene-
šové a vedoucí oddělení koncepce a rozvoje školství krajského úřadu 
Věry Chobotové. Z videozáznamu všechny oceněné pozdravil i princ 
Edward, který po svém zesnulém otci, princi Philipovi, převzal vedení 
programu. 
Naši milí absolventi bronzové úrovně zde obdrželi certifikát, 
bronzový odznak a  volnou vstupenku do již zmíněné galerie 
GASK. Na závěr je čekalo malé občerstvení a také se mohli nechat 
vyfotit v připraveném fotokoutku. V tento den bylo oceněno téměř 
100 bronzových absolventů. Ke slavnostní atmosféře celé ceremo-
nie přispěli svým hudebním číslem i  dva naši žáci, jmenovitě Kle-
mentýna Trykarová a  Tomáš Freudl. Organizátoři nejen vyzdvihli 
jejich iniciativu a  odvahu, ale také ocenili, že i  když se naše škola 
do programu DofE přihlásila poprvé, program absolvoval a úspěš-
ně dokončil poměrně početný tým, a  to nebývá pravidlem. Máme 
velkou radost, že někteří uvažují, že budou dále v DofE pokračovat 
a přijmou pozvání ke zdolání stříbrné úrovně. 
Dnešní mladá generace bývá často označována jako „sněhové vlo-
čky”Souzníme však s názorem paní ředitelky Drastichové, která se 
ve svém proslovu proti tomuto označení vymezila. Ani my nevidíme 
v naší škole pouze křehké a neodolné žáky. Naši Dofáci jsou důka-
zem toho, že nám roste generace mladých lidí, kteří pracují na svých 

cílech, nebojí se zdolávat překážky, tvrdě pracují nejen na sobě, ale 
také nezištně pomáhají druhým. Jsme na tyto mladé lidi právem 
hrdí. 

Jitka Izáková a Veronika Keslová

Š k o l n í  l e s  d o  k a p s y  p ř i n e s l  o c e n ě n í  Z l a t ý  r ý č

D o f E  c e r e m o n i e  v   K u t n é  H o ř e

Naše škola se na podzim loňského roku zapojila do projektu „Školní les do kapsy“ s  odhodláním 
vytvořit pro naše žáky nejen místo pro učení venku, ale také smysluplný prostor pro péči o přírodu.

Pátek 24. ledna byl pro naše historicky první Dofáky slavnostním dnem. Se svými nejbližšími si udělali 
výlet do malebného a historií opředeného města Kutná Hora.

Žáci mníšecké základní školy se získaným oceněním

Předání ocenění proběhlo v sídle Nadace Partnerství v Brně
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Taneční oddělení mělo v Pavilonu svoje tra-
diční pololetní vystoupení. Sál by jako vždy 
zaplněn a  diváci mohli zhlédnout téměř ho-
dinu naplněnou skoro všemi směry, které ta-
nec nabízí. Od lidového tance až po modernu. 
Pozornost si určitě zasloužily i  choreografie 
ze známých baletů, které nastudovala skupi-
na baletu paní učitelky Barbory Petrové pod 
vedením Nely Strnadové, bývalé členy baletu 
Národního divadla, se kterou proběhly čty-
ři víkendové workshopy, výsledek stál za to 
a děvčata se toho mnoho naučila.
Pokračovaly i  artvíkendy a  příprava na SŠ 
a  VŠ výtvarného zaměření. Pro studenty při-
pravujeme mimo praxe i  přednášky z  Dějin 
výtvarného kultury, kterými je provází stu-
dent FF UK Mikuláš Valeš. 
Těší nás, že více než polovina studentů, je 
z Mníšku pod Brdy a naše škola je tak prová-
zaná. Talentové zkoušky na VŠ již proběhly, 
a na SŠ to studenty teprve čeká, takže jdeme 
do finále. Věříme, že budou úspěšní a potvr-
dí tak nejen svůj talent, ale i vysokou úroveň 
a úspěšnost vzdělávání v naší škole. To platí 
i pro naše další obory. Držíme jim palce a bu-
deme vás příště informovat, jak to dopadlo.
Další moc hezká akce proběhla 20. února se 
v sálku v naší škole v Nové, a to Koncert vítě-
zů klavírní školní soutěže, jako poděkování 
všem podporovatelům, kteří nám pomohli 
získat nové pianino Petrof. Představili se žáci, 
kterým se vybrané skladby povedly v soutěži 
nejlépe zahrát. Na začátku promluvila vedou-
cí mníšeckého oddělení paní Zdeňka Hančo-
vá a  paní ředitelka. Byly předány i  „děkovné 
diplomy“ našim dárcům. Zde bychom rádi 

napravili šotka, kdy v našem článku s vyjme-
novanými dárci, byl chybně uveden největší 
dárce a to EUROSIGNÁL a. s., zastoupené pa-
nem Ing. Kavánem (nikoliv tedy stejnojmenné 
družstvo).
Jarní koncert bude po letech, kdy se konal 
v kostele sv. Václava, na Skalce, kde současně 
s ním proběhne i vernisáž naší velké výstavy 
celého výtvarného oddělení 6. dubna v 15 ho-
din. Ideální program na nedělní výlet. Ta pak 
potrvá až do konce měsíce. Všechny srdečně 
zveme.

Taneční oddělení se zúčastnilo se třemi 
choreografiemi okresního kola v  kultur-
ním centru Koruna v Radotíně, pro děvčata 
to byla nová zkušenost, kdy mohla sdílet 
své dojmy s  dalšími tanečnicemi ze ZUŠek 
na Praze západ. Vystoupila děvčata paní 
učitelek Heleny Hoškové a Viktorije Vruble-
vske.

Za ZUŠ Řevnice 
Simona Hrubá

I n f o r m a c e  z e  Z á k l a d n í  u m ě l e c k é  š k o l y
Únor byl krátký, navíc o týdenní jarní prázdniny, přesto se u nás událo spoustu zajímavého.

Tato vzdělávací a zároveň sportovní akce, or-
ganizovaná školou, byla rozdělena do dvou 
turnusů, aby se mohli zúčastnit všichni žáci 
a zároveň, aby bylo zajištěno, že každý dosta-
ne dostatek prostoru a individuálního přístu-
pu při výuce lyžování a snowboardingu. 

Výcvik probíhal po dobu dvou týdnů a  žáci 
mohli využívat skvělých podmínek, které jim 
rakouská příroda a  lyžařské areály nabídly. 
Celý výjezd probíhal pod vedením zkušených 
pedagogů a vyškolených instruktorů lyžování 
a snowboardingu, kteří dbali nejen na to, aby 
se děti naučily správnou techniku na svahu, 
ale také na jejich bezpečnost a celkový kom-
fort během pobytu. 
Výuka byla pečlivě organizována a přizpůso-
bena úrovni dovedností jednotlivých účast-
níků. Žáci byli na začátku rozděleni do skupin 
podle svých schopností – od úplných začá-
tečníků, kteří stáli na lyžích poprvé, až po po-
kročilé lyžaře a  snowboardisty, kteří už měli 
s těmito zimními sporty zkušenosti. Tento in-
dividuální přístup zajistil, že každý žák mohl 
postupovat vlastním tempem a  postupně si 
osvojovat nové dovednosti. 
Každý den byl naplněn nejen intenzivní vý-
ukou lyžování a  snowboardingu, ale také 
množstvím dalších aktivit, které přispěly ke 

stmelení kolektivu a vytvoření nezapomenu-
telných vzpomínek. Po návratu ze sjezdovek 
si děti mohly odpočinout při společenských 
hrách, večerních programech nebo si prostě 
užít chvíle oddechu se svými spolužáky. Veče-
ry byly často věnovány tematickým besedám, 
kde si žáci mohli projít zpětnou analýzu svého 
pokroku na svahu prostřednictvím videí, která 
pro ně instruktoři během dne natočili.
Lyžařský výcvik, který základní škola každo-
ročně pořádá, má své pevné místo v progra-
mu školy a je vždy očekáván s velkým nadše-
ním. Letošní ročník byl jednoznačně úspěšný 
a přinesl nejen možnost sportovního rozvoje, 
ale také příležitost k posílení vztahů mezi spo-
lužáky a učiteli. 
Organizátoři věří, že podobně skvělých vý-
sledků dosáhnou i v příštích letech, a již nyní 
se těší na další generaci žáků, která se bude 
moci vydat na alpské svahy za novými zkuše-
nostmi a dobrodružstvím.

Nikola Nechyba

S e d m á c i  b y l i  n a  l y ž a ř s k é m  v ý c v i k u  v   A l p á c h
Žáci ze sedmých tříd ZŠ Komenského 420 měli letos jedinečnou příležitost zúčastnit se tradičního 
lyžařského výcviku, který se konal v atraktivním prostředí rakouských Alp.

Pohoda na sněhu v Alpách

Slavnostní odhalení nového pianina
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V březnu jsme se ve školce zaměřili na bezpečnost. Druhým rokem se naše 
děti z  3. třídy zapojily do soutěže „Malování světlem“ a  ve své kategorii 
vyhrály první místo! Díky tomu školka od organizace Jukej Reflex dostala 
darem reflexní samolepky, které si všechny děti mohly umístit na batůžek, 
bundu nebo kolo.

Na reflexní prvky navazovala přednáška BESIP od Městské policie Mníšek 
pod Brdy. Děti se dozvěděly, že i  jako chodci jsou účastníky dopravního 
provozu a jaká pro ně platí pravidla. Děti především nadchly matoucí brýle 
nebo policejní vesta. Po přednášce více než polovina dětí nadšeně hlaso-
vala, že jako dospělí chtějí pracovat u policie.
Třešničkou na dortu byla návštěva terapeutických pejsků (na fotografii), 
s kterými si děti zacvičily, zahrály a samozřejmě i pomazlily a odměnily dob-
růtkami, které jim rozdala jejich panička a trenérka Martina Hlaváčková. 
Do jarních dní přejeme bezpečné kroky.

Kristýna Horká

Bezpečnost a  pejsci  v  Mateř ské škole 9.  k větna
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Badminton liga Mníšek – Vaše poloprofesionální liga. 
Proč poloprofesionální liga?
Liga nabízí prostor jak pro žákovské a  juniorské hráče klubu, tak pro 
rekreační hráče.
Jedná se o  obousměrnou myšlenku a  spojení. Trénující děti v  klubu 
mohou uplatnit svou techniku a zkušenosti z tréninků proti dospělým 
hobby hráčům a naopak.
Rozběhne se roční cyklus o nejlepšího badmintonistu roku, který bude 
završen cca v  polovině ledna závěrečným ceremoniálem. Soutěžíme 
o certifikáty, poháry a věcné ceny od partnerů ligy.

Finanční a termínové náležitosti ligy
Součástí ligy je i měsíční startovné ve výši 180 Kč na hráče. Startovné 
bude použito na pokrytí výdajů při závěrečném ceremoniálu. Platbu 
za kurty si hráči rozdělí na polovinu přímo na recepci. Termíny, kdy pů-
jdou zápas odehrát, si hráči domluví a rezervují sami.

Pravidla ligového kola
Hráči budou rozděleni dle počtu a  výkonnosti do skupin. V  každé 
skupině bude 3 až 5 hráčů, kteří v rámci měsíce odehrají zápas každý 
s každým – je jedno, v jaký den a na jakou hodinu se domluví. Liga se 
hraje na 3 vítězné sety do 21 bodů. Je ryze na domluvě mezi hráči, zda 
budou hrát plastem nebo peřím. 

Bonus
Jednou za 3 měsíce klub uspořádá deblový turnaj, ve kterém budou 
moci všichni ligoví i neligový hráči změřit své síly (maximální kapacita 
je 16 dvojic).

Jak se přihlásit?
Navštivte náš web www.badmintonmnisekpodbrdy.cz a napište na 
e-mail: bandmintonmnisekpodbrdy@gmail.com.
Liga startuje již v pondělí 7. dubna.

Sportu zdar! Tereza Kudrnová za organizátory

Badmintonová liga je zpět, zájemci se mohou hlásit
Badmintonová liga v Mníšku se vrací zpět do Esmarinu. Po domluvě s jeho majiteli se jí chopil lokální 
badmintonový klub, který ji představuje v novém kabátku.

Na fotografii je autorka článku
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Náš oddíl gymnastického aerobiku prošel intenzivní přípravou, která 
proběhla v lednu na zimním soustředění v Kořenově. Kromě technické 
přípravy a  nácviku nových choreografií si děti užily také zimní spor-
ty – lyžování, běžkování i náročné skialpy. Tato všestranná příprava se 
ukázala jako klíč k úspěchu!
Prvním velkým úspěchem sezóny bylo vystoupení našich mladších 
žaček na mezinárodním závodě v německém Eisenbergu, který se 
konal v únoru 2025. Konkurence čtyř států – České republiky, Německa, 
Švýcarska a  Rakouska – nebyla žádnou překážkou, a  naše děvčata si 
domů přivezla zlatou medaili!
Na tento triumf navázaly starší žačky na Poháru federací, kde v kon-
kurenci českých a slovenských závodnic vybojovaly stříbrnou medai-
li, zatímco mladší žačky získaly bronz. Jsou to první cenné kovy letoš-
ní sezóny z kategorie I. výkonnostní třídy a my na ně jsme nesmírně 
hrdí.
Ani závodnice z  nižších výkonnostních tříd nezůstávají pozadu. 
Na svých prvních letošních závodech ve Slaném a Praze zazářily 
a  přivezly domů několik medailových umístění. Pro náš klub je to 
skvělý start nové sezóny, který nás motivuje k dalším výkonům.
Vrcholem tohoto měsíce byla velká událost – závody II. výkonnostní 
třídy, které náš klub organizoval 22. a 23. března v Příbrami. Účast té-
měř 1 400 závodníků byla pro náš klub obrovskou výzvou nejen jako 
pro soutěžící, ale také jako pro organizátory.

Za celý spolek BIOS fit z. s. děkujeme všem trenérům, rodičům a příz-
nivcům za podporu.
Těšíme se na další sportovní úspěchy a společné zážitky.

Za spolek BIOS fit z. s. Linda Sevaldová

Naprostou většinu členské základny tvoří děti (sportovní kategorie 
mladší a starších žáků) a dorostenci (sportovní kategorie mladších 
a starších juniorů do 18 let včetně). Pomocí našich tréninků, inten-
zivní sportovní přípravy na soustředěních a  možných účastí na 
závodech nabízíme dětem nejen aktivní trávení volného času, ale 
též celkový rozvoj osobnosti v duchu pěti zásad taekwon-do: zdvo-
řilost, čestnost, vytrvalost, sebeovládání a  nezlomný duch. Vedle 
běžného tréninkového programu zaměřeného na zkoušky a  sou-
těžní disciplíny (zejména technické sestavy a sportovní boj), učíme 
naše žáky i  praktické sebeobraně využitelné v  reálných situacích, 
která je samozřejmě zcela odlišná od sportovního boje podle pra-
videl. 

Tréninky probíhají vždy v úterý od 18 hodin v budově ZŠ Komenské-
ho 886 pod vedením Adama Procházky, držitel III. dan, a jsou určeny 
pro zájemce a úplné začátečníky, ale i pro pokročilé sportovce všech 
věkových kategorií. 

Děkujeme městu Mníšek pod Brdy za finanční podporu, která nám pro 
rok 2025 byla přidělena. Věříme, že se díky ní budou vaši sportovci i na-
dále technicky posouvat a již brzy si přivezou další cenné kovy z někte-
ré ze soutěží.

Jitka Vorlíčková, 
Ge-Baek Hosin Sool, www.tkd.cz

Zahájení sezóny gymnastického klubu BIOS fit přináší první úspěchy

Š ko l a  t a e k wo n - d o  G e - B a e k  H o s i n  S o o l  d ě k u j e 
z a  p o d p o r u  m ě s t u  M n í š e k  p o d  B r d y

S  radostí oznamujeme, že gymnastický klub BIOS fit úspěšně zahájil novou sezónu plnou skvělých 
sportovních výkonů a nezapomenutelných momentů.

Naše škola vyučuje korejské bojové umění sebeobrany taekwon-do. Školu vede mistr Martin Zámečník, 
držitel VIII. danu.

Závodnice GBHS při soutěži

Mladší žačky při vystoupení v Německu
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S t a r t u j e  d u b n o v á  V ý z v a  1 0  0 0 0  k r o k ů

Otvírání studánek s orientačním během letos ve Voznici

Cílem výzvy není ujít každý den 10 000 kroků, ale chodit. Chodit čas-
těji než doteď. Chodit v rámci běžných dnů místo toho, abyste jezdili 
autem. Chodit pro odpočinek těla i  duše, chodit pro radost i  zdraví. 
Chodit kvůli sobě i jiným. Zapojit se může každý: děti, mládež, dospělí 
i senioři – v různých věkových kategoriích jako jednotlivec, tým, škola, 
pracovní kolektiv, partneři apod. 

Pravidla dubnové Výzvy 10 000 kroků 
Výzva probíhá od 1. do 30. dubna 2025. Pokud máte o účast ve Vý-
zvě zájem, zaregistrujte se na stránkách Výzvy www.desetitisickroku.
cz, kde si vytvoříte osobní profil. Pokud jste se již Výzvy účastnili, pak 
bude vaše registrace jednodušší – po jednom kliknutí se vám obnoví 
osobní profil z minulého ročníku. Svou denní aktivitu (chůzi, běh nebo 
nordic walking) si můžete měřit na jakémkoliv zařízení (osvědčila se 
například aplikace Krokoměr) a následně ji do osobního profilu nahrát. 
Body, které získáte za každý nachozený kilometr, se přepočítávají koe-
ficienty, a tak lidé starší a lidé s vyšším BMI dostanou za jeden kilome-
tr více bodů, než lidé mladší a štíhlejší. Podrobná pravidla najdete na 
stránce www.desettisickroku.cz/pravidla-136.

Půjdeme podeváté
Město Mníšek pod Brdy se již podeváté připojuje k  celorepublikové 
Výzvě 10 000 kroků. Do předcházející, říjnové výzvy se zapojilo 63 ob-
čanů našeho města, kteří ušli přes 14 tisíc kilometrů!
Překonáme počet zapojených chodců z podzimu? Je to jen na nás. Ne-
seďte jenom doma a zapojte se do Výzvy také! Registrace není časově 
omezena, takže zapojit se můžete kdykoli během dubna. 
Pořadatelem Výzvy je spolek Partnerství pro městskou mobilitu z. s. 

Libor Kálmán, koordinátor Výzvy za Mníšek pod Brdy

Letošní „Studánky“ se konaly v neděli 16. března odpoledne na lesní 
mapě „Voznice“ 1:10000. Centrum akce bylo v nově upraveném parčí-
ku ve Voznici na návsi. Od rána svítilo sluníčko, a tak se na prezentaci 
přišlo zaregistrovat úctyhodných 33 jednotlivců či rodinných sku-
pin. Někteří vyrazili do lesa s dětmi na fáborky (vyfáborkovaná trať 
s možností zkratek), někteří vyrazili na začátečnické tratě s papírovou 
průkazkou a někteří s čipem na náročnější tréninkové tratě. Také zví-
řátkový orienťák postavený v parčíku si jako vždy našel své příznivce. 
Celkem jsme přivítali ve Voznici přes 160 dětí i dospělých, rodin, 
amatérů i výkonnostních běžců. Měřeným cílem s elektronickým ra-
žením na čipy proběhlo 136 závodníků.
Moderní technika si našla cestu už i na „Studánky“, a tak jsme mohli 
odpoledne sledovat průběžné výsledky online v  aplikaci O-results 
a závodníci s GPS hodinkami si mohli nahrát postupy do aplikace Li-
velox umožňující zpětnou analýzu toho, co závodník v  lese "dělal", 
animace ukáže pak třeba simulaci hromadného startu, ukáže, kde zá-
vodník ztratil či získal a kde má fyzické či orientační rezervy. 
V  rámci Otvírání studánek se uskutečnilo již počtvrté soustředění 
žactva Středočeské oblasti, které oddíl OK Dobříš organizoval. Žáci 
měli dopolední část poblíž Dobříše na mapě Kazatelna, kde proběhl 

trénink typu „kombotech“ zaměřený na procvičování různých orien-
tačních technik. Například na vrstevnicové mapě bylo třeba hledat 
kontroly jen podle tvaru terénu, respektive podle vrstevnic na mapě. 
Odpoledne si žáci zazávodili v lese ve Voznici.
Děkujeme všem za aktivně strávený nedělní den i za přátelskou at-
mosféru a těšíme se na příště – anebo na některém z našich tréninků. 

Zvláštní poděkování patří městům Mníšek pod Brdy a  Dobříš, akce 
byla spolufinancována z poskytnutých grantů. 

Za organizátory Jana Bochenková, trenérka Mníšek Pod Brdy, 
www.okdobris.cz

V úterý 1. dubna začíná další etapa Výzvy 10 000 kroků, která má pomoci těm, kdo se už necítí dobře 
kvůli své váze a chtějí nastartovat změnu.

Otvírání studánek, to je tradiční trénink orientačního běhu, na který zve oddíl OK Dobříš veřejnost 
s  cílem ukázat účastníkům orientační běh jako moderní sport v přírodě pro celou rodinu. A v nové 
tradici se účastní také žactvo Středočechů v rámci přípravy na závodní sezónu.
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Les ožívá zpěvem ptáků, vylézají první brouci a objevují se první kvě-
tiny. Jedním z tradičních jarních rituálů, na který se děti mohou těšit, 
je vynášení Morany. Otevřená slavnost Morany – loučení se zimou 
proběhne 6. 4. od 15:00 na pozemku školky a v blízkém okolí a zveme 
širokou veřejnost. 
Sedmikvítek přijímá nové děti během celého roku, a proto i na jaře 
nastoupilo několik nových dětí a  pozvolna se adaptují. Pár volných 
míst na příští školní rok ještě máme, tak neváhejte a přihlaste se k nám 
s předstihem! 
Náš oblíbený kroužek LESNÍ DOPOLEDNE, kde mají rodiče s dětmi 
možnost seznámit se s  prvky lesní pedagogiky a  filozofií našeho 
lesního klubu hlásí na jarní sezonu volná místa! Kroužek je i nadále 
otevřen veřejnosti a probíhá každý čtvrtek 10:00 –11:30. Dopolední 
kroužek je určen dětem ve věku 1,5 – 4 roky v doprovodu jejich ro-
dičů.
Jurta je v jarních měsících vhodnější a pohodlnější k pronájmům vše-
ho druhu (netradiční ubytování, oslavy narozenin, semináře…), a proto 
neváhejte a kontaktujte nás. Sedmikvítek od dubna opět nabízí pravi-
delné večery s biodynamickou jógou otevřeny pro širokou veřejnost, 
a to každou středu 17:00 – 19:00. 

Všechny informace najdete na www.7kvitek.cz

Těšíme se na vás. 

Markéta Bodoríková

Jaro v Sedmikvítku ve znamení 
adaptace nových žáčků
Jaro v lesní školce je pestré období, kdy se příroda 
probouzí a děti se stávají součástí tohoto procesu.

S podporou vedení mníšeckého zámku ji pořídil Jindrův syn David Bílek:
„Táta byl aktivistou už v době bolševické totality a udělal pro zdejší komu-
nitu spoustu dobrých věcí. Protože se tenkrát v Mníšku moc věcí nekonalo, 
ani pro nás děti, tak začal pro všechny spolupořádat závody na kole, na ká-
rách a různé další komunitní akce jako plesy s kolem štěstí a podobně. Jeho 
hlavním počinem bylo, že spoluzakládal a byl hlavním motorem Českoslo-
venského Pony Expressu, který vyjel poprvé v roce 1985 ze Stříbrné Lhoty. 

Než se před 25 lety odstěhovali s mámou do Jindřichova Hradce, tak se tu 
veřejný život bez něj nemohl obejít. On mi na vlastním příkladu ukázal, že 
každá, i sebenáročnější myšlenka, jde zrealizovat.“

Přejeme příjemné posezení.

Libor Kálmán (text i foto)

Z á m e c k á  z a h r a d a  z í s k a l a  n o v o u  l a v i č k u
Na zahradě mníšeckého zámku přibyla lavička pojmenovaná po jedné z  mníšeckých osobností, panu 
JINDŘICHU BÍLKOVI.

Na lavičce Jindřicha Bílka sedí jeho syn David a vnučka Klára Jindřich Bílek odešel před třemi lety
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Jedním z tradičních svátků, a pro křesťany nejvýznamnějším, jsou Velikonoce, které letos připadají 
na čtvrtý dubnový týden. S Velikonocemi je spojena řada lidových tradic a zvyků, majících původ 
v křesťanské i předkřesťanské éře, které stojí za to si připomenout.

P ř i p o m e ň m e  s i  v e l i k o n o č n í  t r a d i c e  a   z v y k y

V ý z n a m  l i d s k é  d ů s t o j n o s t i

Bezprostřední dobu, která Velikonoční neděli 
předchází, nazývají věřící Svatým týdnem.

Květná neděle (letos připadá na 13. duben)
Květná neděle je dnem, kdy si křesťané při-
pomínají příjezd Ježíše Krista do Jeruzaléma 
a počátek jeho utrpení.

Proč KVĚTNÁ?
Pojmenování „květná“ vychází z  toho, že 
lidé při vjezdu do města vítali Ježíše pal-
movými ratolestmi, respektive jejich jarní-
mi výhonky, které mu házeli k nohám. 

křesťanská tradice:
Při nedělní mši v kostelích kněz obvykle světí 
kočičky nebo vrbové ratolesti a z Bible předčí-

tá části o příjezdu Ježíše do Jeruzaléma. Také 
se začínají zpívat pašije. Lidé dříve přinášeli 
v procesích do kostela i březové větvičky nebo 
ratolesti z jívy či jasanu. 

světské zvyky:
I  když jsou jinak Velikonoce plné příprav ve-
likonočních dobrot, tento den by se prý nic 
péct nemělo. Lidé věřili, že by se zapekly  

Všichni lidé jsou obdařeni přirozenou důstoj-
ností, protože jsou stvořeni k Božímu obrazu 
a  jeho podobě. Bůh stvořil člověka, aby byl 
jeho obrazem, stvořil ho, aby byl obrazem 
Božím, jako muže a ženu je stvořil. Lidství má 
tedy specifickou kvalitu, díky níž ho nelze re-
dukovat na čistě materiální rozměr. „Obraz“ 
neurčuje jen duši nebo intelektuální schop-
nosti, ale důstojnost muže a  ženy. Oba ve 
vzájemném vztahu rovnosti a vzájemné lásky 
plní funkci reprezentovat Boha ve světě a jsou 
povoláni o svět pečovat a zvelebovat ho. Být 
stvořen k  obrazu Božímu tedy znamená, že 
v sobě máme posvátnou hodnotu, která pře-
sahuje všechny sexuální, sociální, politické 
kulturní a  náboženské rozdíly. Naše důstoj-
nost je nám darována, nelze si ji nárokovat ani 
zasloužit.
Ježíš se narodil a vyrůstal ve skromných pod-
mínkách a  ukázal tak důstojnost potřebných 
a pracujících lidí. Během svého působení Ježíš 
potvrzoval hodnotu a důstojnost všech, kteří 
nesou Boží obraz, bez ohledu na jejich sociál-
ní postavení a vnější okolnosti. Ježíš bořil kul-
turní a kultovní bariéry a navracel důstojnost 
„odepsaným“ nebo těm, kteří byli považováni 
za lidi na okraji společnosti. Sám se ztotožňo-
val s  nejmenšími: „Cokoli jste udělali pro jed-
noho z těchto mých nejposlednějších bratří, pro 
mne jste udělali“. 
Ačkoli má každá lidská bytost od samého po-
čátku své existence nezcizitelnou a  přiroze-
nou důstojnost jako neodvolatelný dar, záleží 
na jejím svobodném a odpovědném rozhod-
nutí, zda ji plně vyjádří a projeví, nebo zda ji 
zastře. Lidská osoba, jelikož je stvořena k Bo-
žímu obrazu, na jedné straně nikdy neztrácí 
svou důstojnost a nikdy nepřestává být povo-
lána svobodně přijímat dobro. Na straně dru-
hé se její důstojnost může natolik svobodně, 
dynamicky a postupně projevovat, růst a zrát, 
nakolik na toto dobro odpovídá. To znamená, 
že člověk musí také usilovat o  to, aby dostál 
své důstojnosti. Lze pak pochopit, v  jakém 
smyslu může nedostatek projeveného dobra 
zranit a pošpinit lidskou důstojnost. Víra tedy 
rozhodujícím způsobem přispívá k tomu, aby 
pomohla rozumu vnímat lidskou důstojnost 
a přijímat, upevňovat a objasňovat její základ-

ní rysy. „Bez korektur poskytovaných nábožen-
stvím může totiž také rozum padnout za oběť 
deformacím, což se stává, když jej manipuluje 
ideologie nebo je aplikován pouze částečně. Ta-
kové špatné zacházení s  rozumem koneckonců 
umožnilo, aby vznikl obchod s otroky a mnohá 
další zla, v neposlední řadě pak totalitní ideolo-
gie 20. století.”
Jak již připomněl papež František: „zásadě ne-
zcizitelné důstojnosti člověka je v moderní kultu-
ře nejblíže Všeobecná deklarace lidských práv“, 
kterou papež Jan Pavel II. označil za „milník 
dlouhé a  svízelné cesty lidského rodu“ a  za 
„jeden z  nejvznešenějších výrazů lidského 
svědomí“. Deklarace byla potvrzena Valným 
shromážděním OSN 10. prosince 1948. Uka-
zuje, že lidstvo ušlo mnoho kroků vpřed, ale 
mnoho jich ještě chybí, a někdy se zdá, že se 
vracíme nazpět. Zápas o  lidská práva nikdy 
nekončí! Vážíme si těch, kteří bez zvláštních 
proklamací, v praktickém životě každého dne, 
bojují a osobně platí za obranu práv těch, se 
kterými nikdo nepočítá. Úcta k důstojnosti ka-
ždého člověka je totiž nezbytným základem 
samotné existence jakékoli společnosti, která 
o  sobě tvrdí, že je založena na spravedlivém 
právu, a nikoli na síle moci. Právě o uznání lid-
ské důstojnosti se opírá dodržování lidských 
práv, která jsou předpokladem a  nosným pi-
lířem veškerého civilizovaného soužití. Každý 
jednotlivec a  zároveň každé lidské společen-
ství má tedy za úkol konkrétně a účinně pro-
sazovat lidskou důstojnost. Úkolem státních 
správ je pak nejen ji chránit, ale také zaručit 
podmínky, které jsou nezbytné pro její roz-
květ.
Jednou z  tragédií, které popírají lidskou dů-
stojnost, je válka. A to dnes stejně jako v každé 
době. „Války, teroristické útoky, rasové a nábo-
ženské pronásledování a  mnoho další svévole 
vůči lidské důstojnosti se bolestně rozmnožily 
v mnohých oblastech světa. Ačkoliv potvrzujeme 
nezcizitelné právo na sebeobranu a  povinnost 
chránit ty, jejichž existence je ohrožena, musí-
me připustit, že válka je vždy porážkou lidskosti. 
Žádná válka nestojí za slzy matky, která viděla 
své dítě zmrzačené nebo mrtvé. Žádná válka 
nestojí za ztrátu života, byť jen jediného člověka, 
posvátné bytosti, stvořené k  obrazu a  podobě 

Stvořitele. Žádná válka nestojí za zamoření na-
šeho domova společného všem. A  žádná válka 
nestojí za zoufalství těch, kteří jsou nuceni opus-
tit svou vlast a jsou v jediném okamžiku připra-
veni o svůj domov a o vše, co bylo budováno po 
celé generace. Všechny války už jen tím, že jsou 
v  rozporu s  lidskou důstojností, jsou konflikty, 
které problémy nevyřeší, ale naopak prohloubí“.
I  dnes, tváří v  tvář tolika případům porušo-
vání lidské důstojnosti, které vážně ohrožují 
budoucnost lidstva, církev vybízí k  podpoře 
důstojnosti každé lidské osoby bez ohledu 
na její fyzické, duševní, kulturní, sociální a ná-
boženské kvality. Činí tak s  nadějí, jistá si si-
lou, která vychází ze vzkříšeného Krista, jenž 
v plnosti zjevil integrální důstojnost každého 
muže a ženy. Tato jistota se stává výzvou vyjá-
dřenou slovy papeže Františka: „Prosím každé-
ho člověka na tomto světě, aby nezapomínal na 
svou důstojnost, kterou mu nikdo nemá právo 
vzít“.  
(Vybráno z  Deklarace „O  lidské důstojnosti“ 
schválené papežem Františkem v dubnu 2024).

S přáním požehnaných Velikonoc 
Jan Dlouhý, farář
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i květy na stromech i loukách a pak by nebyla 
žádná úroda.
Na Květnou neděli by se rovněž měly oblékat 
nové šaty.
Zvykem také bylo vymetat dům zelenými ra-
tolestmi. Větvičky tak měly z  domu vyhnat 
veškeré neřesti a nemravnosti.

Modré pondělí (14. duben)
V tento den se podle Bible nic zajímavého ne-
stalo.

Proč MODRÉ?
Říká se, že název dne je odvozen od modré 
látky, která se v tento den věší v kostelích. 
Pojmenování je odvozeno z  německého 
„Blauer Montag“, blau znamená jak mod-
rou barvu.

světské zvyky:
Ačkoliv bychom měli o Modrém pondělí zůstá-
vat doma, neznamená to, že bychom se měli 
vyhnout práci úplně. Pověry říkají, že by hos-
podyně v tento den měly začít pořádně uklízet.

Šedivé úterý (15. duben)
V tento den se podle Bible nic zajímavého nesta-
lo.

světské zvyky:
V tento den by hospodyňky měly vzít do ru-
kou košťata a ze všech rohů a zákoutí v bytě 
by měly vymést prach a pavučiny. Také se myjí 
okna, podlahy a někteří lidé dokonce bílili stě-
ny. Pokud jste s  úklidem začali už v  pondělí, 
v úterý byste jej měli završit, aby se vše blýs-
kalo.

Proč ŠEDIVÉ? 
Možná právě kvůli prachu a  pavučinám, 
které se v tento den vymetají.

Škaredá středa (16. duben)

Proč ŠKAREDÁ?
Svůj přívlastek získala díky tomu, co se udá-
lo v  souvislosti s  Ježíšem Kristem po jeho 
příjezdu do Jeruzaléma. 

křesťanská tradice:
Škaredá středa je dnem, kdy Jidáš Iškariotský 
(jeden z 12 Kristových učedníků) zradil Ježíše za 
30 stříbrných. Podle legendy se na Ježíše škare-
dil a odtud pochází právě přívlastek tohoto dne.

světské zvyky:
Pověry říkají, že základem je, abyste se v ten-
to den nemračili, neškaredili. Jinak vám to prý 
zůstane. 
O Škaredé středě by se měly vymést saze z ko-
mína. Odtud získala také přízvisko „Sazometná”.
Nejlepší by bylo, aby hospodyňky upekly Jidá-
še. Toto sladké medové pečivo má tvar smyč-
ky a  připomíná tak Jidášovu zradu a  smyčku 
na jeho oprátce poté, co se oběsil.

Zelený čtvrtek (17. duben)

Proč ZELENÝ?
Podle všeho nemá zelená barva nic při-
pomínat, jedná se spíše o  zkomolení 
původního německého názvu „Greindo-
nnerstag”, což znamenalo „lkavý, plačtivý 
čtvrtek”. Ze slova Greindonnerstag se stal 
Gründonnerstag (grün znamená německy 
zelený) a  tak nejspíš vzniklo pojmenování 
Zelený čtvrtek.

křesťanská tradice:
Podle historických pramenů byl Zelený čtvr-
tek velice významným dnem, během kterého 
se staly hned dvě důležité události.
Tou první byla Ježíšova poslední večeře. Jed-
nalo se o takzvanou eucharistii, což je podě-
kování Bohu. Kristus chtěl při této příležitosti 
shrnout svůj dosavadní život a  vyzval své 
učedníky, aby pokračovali v  jeho stopách 
a  pořádali mše. Při večeři Ježíš posvětil víno 
a chléb a řekl, že chléb je jeho tělo a víno jeho 
krev. Pohár vína společně s chlebem pak po-
dal svým učedníkům. Těm také při poslední 
večeři umyl nohy.
Druhou událostí Zeleného čtvrtku bylo Ježí-
šovo zajetí, před nímž se ještě stihl pomodlit 
v Getsemanské zahradě.
Z Kristova příkladu se k tomuto dni váže obřad 
umývání nohou starcům. Je to den milosrden-
ství a obdarovávání.
Na Zelený čtvrtek po odeznění modlitby „Slá-
va na výsostech Bohu” umlkají zvony a odléta-
jí do Říma pro papežovo požehnání. 

světské zvyky:
Na Zelený čtvrtek se lidé v minulosti omývali 
ranní rosou. Ke snídani se podávají Jidáše na-
pečené o Škaredé středě a seje se len a hrách.
Jídlo podávané na stolech bývá především 
zelené. Oblíbené jsou jarní byliny, například 
kopřivy, špenát, pažitka a podobně. Z kopřiv 

se na Zelený čtvrtek peče velikonoční nádiv-
ka. Vaří se také zelené polévky. Recepty se tak 
točí hlavně kolem bylinkových pokrmů, jeli-
kož bylinky mají přinést člověku zdraví po celý 
rok. Přibyl jeden novodobější zvyk, a to vaření 
zeleného piva. 

Velký pátek (18. duben)

křesťanská tradice:
Velký pátek připomíná utrpení Ježíše Krista, 
jeho cestu na vrch Golgota, ukřižování a také 
jeho pohřeb. O  Ježíšově osudu rozhodl Pilát 
Pontský, který byl římským prefektem. Dostal 
na hlavu trnovou korunu a  kříž, na němž byl 
ukřižován, musel sám odnést na Golgotu.
Odtud pochází i Křížová cesta, která je symbo-
lickou upomínkou na tuto útrpnou část Ježí-
šovy popravy. Křížová cesta má 14 zastavení, 
která připomínají jednotlivé události během 
nesení kříže.
Na konci své cesty byl Ježíš ukřižován – přibit 
hřeby a přivázán provazy ke kříži. Po smrti byl 
uložen do hrobu. Z  kříže sundali Ježíše jeho 
blízcí, zavinuli jej do plátna a vložili do skalní-
ho hrobu, který zavalili kamenem.

světské zvyky:
Velký pátek byl dnem zákazů. Nesmělo se nijak 
pracovat se zemí, například orat, kypřit půdu 
nebo ji okopávat. Také se nemělo nic půjčovat, 
aby půjčenou věc neomámily magické síly vystu-
pující tento den na povrch. Nesmělo se ani prát, 
protože by se prý pralo v Ježíšově krvi. Na Velký 
pátek bylo také zvykem, že se lidé po probuzení 
šli umýt do potoka, aby tak očistili své tělo před 
nemocemi. V tento den hospodyňky ani nepekly 
a nezametaly. Někde dokonce chlapci vytahovali 
zuby z potoka kamínky a poté je zahazovali, aby 
tak předešli bolestem zubů.
Velký pátek byl i dnem pověr, podle nichž se 
dere na povrch ďábel, čarodějnice a různé ma-
gické síly. Pokud se však budete bedlivě dívat 
kolem sebe, mohli byste narazit na poklad. 
V  době, kdy byl Ježíš ukřižován (tedy kolem 
třetí hodiny odpolední), se začínají otevírat 
skryté poklady. To lze prý poznat tak, že ve 
skalách vzniknou pukliny, z  nichž bude zářit 
světlo nebo uvidíte zářící kapradí. Poklady 
jsou však jen pro čisté duše. 

Bílá sobota (19. duben)

Proč BÍLÁ?
Bílá barva je znakem čistoty a  zároveň 
může připomínat roucha křtěnců, kteří se 
ze soboty na neděli nechávají pokřtít o ve-
likonoční vigilii.

křesťanská tradice:
Bílá sobota byla v  Ježíšově příběhu druhým 
dnem, kdy ležel ve skalním hrobě. Ležel zavinut 
v plátně a vchod byl zavalen kamenem. V noci 
ze soboty na neděli však bylo po příchodu 
k hrobu zjištěno, že kámen byl odvalen a Ježíš 
Kristus v hrobě neležel – vstal z mrtvých.
Jelikož je Bílá sobota dnem rozjímání a smut-
ku, nekonají se žádné mše ani bohoslužby. 
Zároveň se vracejí zvony, které symbolicky 
odletěly do Říma na Zelený čtvrtek. 

Velký pátek 18. dubna
Bílá sobota  19. dubna
Neděle velikonoční 20. dubna
vždy od 11 do 16 hodin
 Máte možnost vidět sousoší Pieta od barokního sochaře  
Jana Brokoffa a výstavu starých pohledů Skalky.

Výklad na požádání poskytne ochotná „poustevnice“.

MIMOŘÁDNĚ OTEVÍRÁME 
POUSTEVNU NA SKALCE

VELIKONOCE
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světské zvyky:
Už ráno bylo zvykem, že se děvčata chodila 
ještě před prvními ranními slunečními paprs-
ky opláchnout vodou z potoka, aby jim nena-
skákaly pihy. Také se vymetaly domy novými 
košťaty a někde se i bílilo, aby bylo všude čisto 
a čistota se domu držela po celý rok. V sobo-
tu se také pečou beránci či mazance a chlap-
ci pletou pomlázky. Kromě úklidu se nosilo 
i nové nebo sváteční oblečení. Někteří hospo-
dáři třásli ovocnými stromy v sadech, což mělo 
přinést dobrou úrodu. Také se z domů odná-
šela polínka k ohňům na noční vigilie, která se 
poté vracela žhavá do stavení a  zapaloval se 
s nimi oheň v kamnech.
Než zapadlo slunce, ještě platil čtyřicetidenní 
půst (zahájila ho Popeleční středa ukončující 
masopust) Proto se k  obědu jedly například 
polévky z jarních bylinek, ale po západu slun-
ce už se zase mohlo jíst maso a krájel se také 
velikonoční beránek.

Velikonoční vigilie (Velká noc)
Dříve bývalo ohraničení jednotlivých dní vní-
máno trochu jinak. I proto je možné říkat, že 
Ježíšovo tělo leželo v hrobě po tři dny, proto-
že byl pohřben v pátek, poté tam byl v sobo-
tu a ze soboty na neděli vstal z mrtvých. Část 
neděle ale v hrobě ještě ležel – počítá se tedy 
pátek, sobota i neděle.
Zmrtvýchvstání se tak podle náboženských 
historických pramenů odehrálo v noci ze so-
boty na neděli a odtud vznikl i název Veliko-
noce – Velká noc neboli vigilie.
K oslavám Zmrtvýchvstání Páně docházelo po 
západu slunce o  Bílé sobotě. Před kostely se 
zapalovaly ohně, které se světily a z něho se 
poté zapalovaly svíce.

Velikonoční neděle (20. duben)
Velikonoční neděle nebo také Boží hod veliko-
noční se nese v duchu velkých oslav. V tento 
den se slaví Zmrtvýchvstání Ježíše Krista. Veli-
konoční neděle je dnem radosti a také hodo-
vání po čtyřicetidenním půstu.

křesťanská tradice:
Poté, co byl Ježíš Kristus ukřižován a položen 
do hrobu, přišel velký zvrat. Když přišla Máří 
Magdaléna k  jeho hrobu brzy ráno ze sobo-
ty na neděli, spatřila jen odvalený kámen ze 
vchodu do hrobky a bílá plátna, do nichž byl 
Ježíš zavinut. Myslela si, že někdo tělo z hrobu 
odnesl a běžela to říci Ježíšovým učedníkům 
– Janu a Petrovi. Ti se šli přesvědčit na vlastní 
oči, načež si vzpomněli na to, co jim Ježíš před 
svou smrtí řekl. Uvedl, že vstane z  mrtvých, 
a tak se také dle náboženského výkladu stalo. 
Později se zjevili Marii, která si stále myslela, že 
tělo někdo vzal. Marie tak byla svědkem toho, 
že byl Ježíš vzkříšen. Později se ukázal také 
svým apoštolům.
V  kostelích se na rozdíl od Bílé soboty slaví 
mše svaté. Lidé nosí do kostela beránky a ma-
zance, které si nechávají posvětit. V kostelích 
hoří paškál (velikonoční svíce), který byl zapá-
len o noční vigilii. Bylo zvykem, že lidé chodili 
na tyto mše v novém, svátečním oblečení, aby 
tak přivítali onen nový život, který symbolizu-
je Kristovo vzkříšení.

světské zvyky:
Hospodyňky neměly v tento den uklízet – za-
metat, prát, mýt nádobí, vyklízet chlévy a  tak 
dále. Protože bylo zvykem se v  tento den ba-
vit, pořádaly se různé taneční zábavy, zpívalo 
se a hodovalo, dívky barvily vajíčka, a to už od 
východu slunce. Zvykem také bylo své blízké 
obdarovat něčím novým, lidé se hodně navště-
vovali. V některých krajích se jezdily Velikonoč-
ní jízdy na koních, aby se požehnala pole.
Na Velikonoční neděli se jedly posvěcené 
mazance a beránci, ale také skopové či telecí 
maso, velikonoční nádivky, klobásky či dušená 
šunka. V souvislosti s posvěcenými mazanci se 
říkalo, že „dáte-li kus mazance, dostanete mlá-
dence”. Děvčata proto věnovala kus mazance 
chlapcům, kteří se jim líbili.

Velikonoční pondělí (21. duben)
Pondělí už pak patří hlavně světským oslavám 
a  částečně navazuje i  na předkřesťanskou 
dobu a  její zvyky a  tradice spojené s přícho-
dem a oslavou jara. 

světské zvyky:
Velikonoční (nebo také Červené) pondělí je 
plné různých zvyků a z celého velikonočního 
období je jich právě v tento den nejvíce. Tra-
dice rozdávání vajíček a  mrskání pomlázkou 
je českou a slovenskou raritou, kterou jinde ve 
světě nenajdete. 

Malovaná vejce připravují ženy a  děvčata, 
a  to už od Bílé soboty. Vejce jsou symbolem 
nového života a zrození, a proto jsou na Veliko-
noční pondělí tím hlavním darem. Chlapcům se 
o Velikonočním pondělí rozdávají vejce vařená, 
plná, ale na dekorace slouží vyfouklé kraslice. 
Mezi obvyklé dekory vajec patří hlavně jarní 
květinové či zvířecí motivy. K tvorbě motivů se 
dříve používal hlavně vosk, sláma nebo se vejce 
vyškrabávala. Barvilo se přírodních barvivech. 
Jednotlivé barvy v sobě měly důležitou symbo-
liku: červená vejce se dávala chlapcům, k nimž 
dívky chovaly vřelé city. 

Koleda a pomlázka
Pomlázka je velice důležitou součástí veliko-
nočních oslav. Je tvořena z  vrbového proutí, 
počet prutů závisí také na umu toho, kdo po-
mlázku pletl. Tomuto „nástroji” se říká také na-
příklad mrskačka, houdovačka, karabáč, šmi-
grust, mrskút, malovna, šlahačka nebo tatar.
Chlapci chodí na Velikonoční pondělí s  po-
mlázkami koledovat po vsi a  šlehají s  nimi 
děvčata, aby si za zvuku velikonočních koled 
vysloužili vajíčko. Šlehání se dělá proto, aby 
děvčata zůstala krásná, zdravá, pilná a veselá 
po celý další rok. Kromě vajíčka se dávaly také 
různé laskominy, oříšky a  dospělým mužům 
alkohol.
Bylo také zvykem, že děvčata vázala chlap-
cům na pomlázku pentličky a  podle barev 
pentliček mohli chlapci poznat, jaké city k nim 
dívky chovají. Červená znamenala lásku, mod-
rá naději, žlutá odmítnutí, zelená sympatie. To 
je podobné jako u darovaných vajíček. Také se 
polévalo vodou, což je zvyk, který někde pře-
trval i dodnes. Pokud chlapci přijdou koledo-
vat po dvanácté hodině dopoledne, dívky je 
mohou polít vodou.

Řehtačky
I když se v některých krajích chodí hodovat na 
Velikonoční pondělí s řehtačkami, dříve měly 
tyto dřevěné nástroje premiéru už na Zelený 
čtvrtek. V ten den se s řehtačkami honil po vsi 
chlapec převlečený za Jidáše. Řehtačky měly 
rovněž za úkol svolat lidi do kostela v  době, 
kdy kostelní zvony přestaly zvonit a „odletěly 
do Říma”. Řehtalo se také na Velký pátek a Bí-
lou sobotu.

Ať už k Velikonocům přistupujeme jako 
věřící nebo ateisté, měli bychom  
je prožívat v klidu, pohodě  
a s nasloucháním tomu, co je důležité.

Libor Kálmán

Klienti  
z Magdaléna o. p. s.  

vás zvou na 

PAŠIJOVÉ 
HRY
Sehrají je 

v sobotu 19. dubna 
na zahradě 

mníšeckého zámku  
od 10:30
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Ohlédnutí za březnovými přednáškami
V březnu jsme ve spolupráci s MAS Hřebeny a městem Mníšek pod Brdy 
uspořádali dvě odborné přednášky Centra primární prevence Magdalé-
na. Projekt je financován Evropskou unií.
První z nich se zaměřila na digitální a nelátkové závislosti. Adiktolož-
ky a lektorky programů primární prevence Kristýna Šatochinová a Deni-
sa Vajdlová přiblížily aktuální trendy v digitálním světě u dětí a mladých 
lidí, upozornily na rizika a  poradily možnosti, jak nastavovat pravidla 
v rodině. „Přišlo mnoho rodičů a lidí se zájmem o výchovu. Bylo vidět, že 
téma je pro ně důležité, aktivně se zapojovali do diskuse, sdíleli zkušenosti 
a kladli zásadní otázky. Potvrdilo se, jak nutné je o této problematice ote-
vřeně mluvit a  udržet s  ní krok," uvedla Denisa Vajdlová. Na přednášku 
dorazilo přes padesát účastníků a proběhla velmi podnětná diskuse.
Druhá přednáška se zabývala tématem úzkostí a  sebepoškozování. 
Cílem bylo pomoci posluchačům rozpoznat, kdy děti trpí úzkostmi, jak 
se projevují obavy z každodenních situací a jak efektivně podpořit děti, 
které se s těmito obtížemi potýkají. Přednášku vedly psycholožka Mija 
Adamová a vedoucí Centra primární prevence Lucie Hegerová. „Velký 
zájem o téma z řad rodičů a učitelů ukázal, že jde o oblast, která rezonuje 
s širokou veřejností a zaslouží si pozornost. Bylo nám potěšením být sou-
částí této debaty a  těšíme se na další podobná setkání,“ hodnotila akci 
Mija Adamová.

Na co se můžete těšit v nejbližších měsících
V dubnu se opět uskuteční tradiční Pašijové hry v zahradě mníšeckého 
zámku. Představení zahrají klienti terapeutické komunity, kteří je na-
cvičují v rámci dramaterapie. Pro mnohé z nich je to první veřejné vy-

stoupení, a s tím spojené překonávání vlastních hranic. O to více je těší, 
když je odmění nadšený potlesk diváků. Letos se Pašijové hry odehrají 
19. dubna v 10:30 v zámecké zahradě.
V  červenci se s  námi můžete setkat na Skalecké pouti, kde budeme 
mít svůj stánek během tradiční pouti v Barokním areálu Skalka během 
sobotního dopoledne. Jako každý rok si pro vás připravíme občerstve-
ní. Budete nás také moci podpořit zakoupením keramických předmětů, 
které vyrobili klienti léčebných programů během arteterapie.

Přejeme vám krásné jarní měsíce a budeme rádi, když se s vámi setká-
me na našich akcích.

Za Magdalénu, o. p. s. Šárka Slavíková Klímová, PR manažerka

Magdaléna, o. p. s. – Jsme součástí komunitního života v Mníšku pod Brdy
Magdaléna, o.p.s. již 28. rokem působí v  oblasti prevence a  léčby závislostí. Také letos se aktivně 
zapojujeme do dění v  Mníšku pod Brdy a  jeho okolí. Velmi si vážíme toho, že můžeme být součástí 
komunity a setkávat se s vámi na různých akcích, jako jsou přednášky, Pašijové hry nebo Skalecká pouť.

Jarní  probuzení 
ve Volnočasovém klubu

Březen přinesl Volnočasákům téma zdraví a rovnováhy. Vyráběly se sli-
zy, povídalo o józe, četly oblíbené knihy a řešilo duševní zdraví. 

Duben přinese do Volnočasu jaro, budeme tvořit a povídat si o Veli-
konocích, chybět nebude ani den podle Volnočasáků, kdy je velmi ob-
líbená hra na schovávanou a nebude chybět ani sportovní odpoledne. 
Přidejte se k nám.

Volnočasový klub pro žáky a  mládež od 9 do 19 let funguje v  příze-
mí Městského kulturního střediska V  Lipkách, v  ulici Na Oboře 610. 
Klub je otevřen každé pondělí od 14 do 17 hodin zdarma. 
Máte dotaz? Neváhejte nám napsat na sociálních sítí níže: 

Máte dotaz? 
Neváhejte nám napsat na sociálních sítí níže:
Facebook Volnočas Mníšek a Instagram 

Za Magdalénu, o.p.s.  
Nikola Míka Zachrlová  

a Charlotte Martínková,  
lektorky Volnočasového klubu

Pašijové hry (2023)    Foto: Petr Slavík
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LUŠTĚTE KŘÍŽOVKU O ZAJÍMAVÉ CENY
„Člověk…“ (citát najdete v tajence)

Miroslav Horníček (1919–2003) byl český herec, spisovatel, dramatik, 
režisér, výtvarník, glosátor a divadelní teoretik. K jeho nejznámějším rolím 

patří pan Pécuchet ze seriálu Byli jednou dva písaři.

Správné znění tajenky tohoto čísla nám zašlete nejpozději do 15. dubna 2025 
na e-mailovou adresu zpravodaj@mnisek.cz, nebo doručte osobně 

(v pracovní dobu městského úřadu) do redakce Zpravodaje.

Řešení křížovky z březnového čísla Zpravodaje: Karel Čapek: „Představte si to ticho, kdyby lidé říkali jen to, co vědí.“  
Výhercem dvou dárkových voucherů do multikina se stává Michaela Bambousková.

Vylosovaný výherce získá
dva poukazy  
do multikina  
Cinema  
City.
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Spojovačka Spojte body od 1 do 52 a vyjde vám obrázek dvou zvířátek, bez kterých si Velikonoce nedovedeme představit.
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Provádím obklady,  

dlažby, pokládky, 

drobné zednické práce.

Rychlé jednání 
telefon: 602 223 184

  Zastupování u soudů, 
úřadů

  Vymáhání pohledávek
  Smlouvy
  Rozvody

  Ověřování podpisů
  Advokátní úschovy  

a veškeré právní služby  
ve všech oblastech práva

  Realitní služby

 l e-mail: tvrdek@aktvrdek.cz l www.aktvrdek.cz
Adresa kanceláře: Komenského 1533, Mníšek pod Brdy (vedle školní jídelny).

PRODEJ SLEPIČEK
Červený Hrádek prodává slepičky typu Tetra hnědá,  

Dominant všechny barvy, Green Shell – typu Araukana  
a Dark Shell – typu Maranska. Cena od 259 Kč/ks. 

Prodej: Mníšek pod Brdy - u aut. garáže firmy M. Uher

11. března v 10:00 • 21. března v 16:20 
Výkup králičích kožek – cena dle poptávky, 

doprava 189 Kč za celý nákup. 

Doporučujeme objednávat!  

Info: Po-Pá 9:00-16:00, tel.: 601 576 270, 728 605 840.
www.drubezcervenyhradek.cz

INZERCE
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MCH – STAV
rekonstrukce domů a bytových jednotek

realizace dřevostaveb – půdní vestavby – pergoly
klempířství – tesařství – pokrývačství

Radouš 14, Hostomice 267 24
Tel. 602/238 177, e-mail milanchlup1@gmail.com

www.klempirstvi-milan.cz



ODVOZ
ODPADNÍCH
VOD
ze septiků, žump, domácích ČOV, bazénů

telefon: 732 844 782
statekhruby.rymane@seznam.cz

www.statekhruby.webnode.cz
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